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مثلث ریسک های بورس تهران

بررسی روند شاخص کل بورس در زمستان های 
قبلی چه می گوید؟
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بی مهری هـای  ادامـه دار
 در  مسکـن  مهـر  

تحویل واحدهای مسکن مهر دوباره خبرساز شده است. آن طور 
که از شواهد پیداست، دولت رئیسی در راستای افزایش آمارهای 
ساخت و تحویل واحدهای مسکونی، اقدام به تحویل واحدهای 
مســکن مهر بدون امکانات اولیه کرده است.مسکن مهر دوباره 
حاشیه ســاز شــده اســت. این پروژه که از همان ابتدا از منظر 
مکان یابی، نحوه تأمین مالی، کیفیت ساخت و زمان تحویل مورد 
انتقاد مردم و کارشناسان بود، دوباره با خبر تحویل بدون امکانات 
واحدها، بر سر زبان ها افتاده است.آن طور که مالکان مسکن مهر 
پردیس اعلام کرده اند، واحدهایی که دست کم 6 ماه از تحویل 
آن ها می گذرد، هنوز برق ندارند و عملًا سکونت در آنها ناممکن 
است. تسنیم گزارش کرده است که مالکان مسکن مهر پردیس 
به این رســانه اعلام کرده اند، پیمانکار|، واحدها را بدون درب، 

پمپ، مخزن و آسانسور تحویل مردم می دهد و توجیه این اقدام 
را نیز طلب از شرکت عمران پردیس، اعلام می کند. این در حالی 
اســت که شــرکت عمران اعلام کرده اســت که هیچ بدهی به 
پیمانکاران ندارد.وضعیت بغرنج مسکن مهر پردیس همواره نقل 
محافل بوده اســت؛ البته مشــت نمونه خروار است و مشکلات 
پروژه مسکن مهر پردیس، منحصر به این منطقه نیست. تقریباً 
تمامی پروژه های مســکن مهر کشــور طی ســال های اخیر با 
چالش هــای زیادی روبــرو بوده اند.چالش هایی از قبیل ناتوانی 
دولت از تأمین امکانات اولیه شــهرک های مســکن مهر که در 
ناکجاآبادها ســاخته شده بود و ناهماهنگی میان وزارتخانه ها و 
دســتگاه های دولتی از بزرگترین مشــکلاتی اســت که طرح 

مسکن سازی دولت محمود احمدی نژاد روی دست....

تحویل عجولانه واحدهای مسکن مهر بدون برق!

مهدی پازوکی
کارشناس اقتصادی

منافعملیلبنان،اولویتمهمحزبالله

 افزایش تنش میان
 بیروت - تل آویو؟

درگفتگوبایکاقتصاددانچشماندازنرخارز
بررسیشد

عدم ابزار لازم برای
 کنترل نرخ  ارز

طرحقطارمغناطیسیبرلین؛

 پروژه ای انرژی  بر 
و بیهوده؟

قهرسرمایهگذاران
بابازارسهام

چرااقتصادروسیههنوزدرحالرشداست؟

پوتین
دردوراهیاقتصاد

کلمبلغواریزیبهحساببانکمرکزیچقدراست؟

جزییاتانتقالداراییهایارزی
بابکزنجانی

ورود  سویه جدید کرونـا  به ایـران

یکا آمد  JN.1  از آمر

دو میلیارد دلار از دارایی های ارزی بابک 
زنجانی به حساب های ارزی بانک مرکزی 
واریز شده است. به نظر می رسد پرونده 

فساد جنجالی بابک زنجانی با تأدیه 
بدهی وی و انتقال دارایی های ارزی او از 
خارج کشور به داخل ایران به ایستگاه 

نهایی رسید. ارزش مجموع اموال خارج 
کشور معرفی شده از سوی بابک زنجانی 

شده است...
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گروه بین الملل: با شدت یافتن عملیات نظامی در 
مرز لبنان و اســرائیل، خطــرات یک درگیری 
تمام عیار از هم اکنون سیاســتمداران لبنانی را 
نگران کرده اســت. اما دلایلی وجود دارد که هر 
دو طرف از تشــدید بیشــتر خودداری کنند. به 
همان اندازه که محیط عملیاتی غزه برای اسرائیل 
دشوار شده است، درگیری در شمال اسرائیل و 

در مرز جنوب لبنان که پایگاه های حزب الله...
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نقدیبهمالیاتستانی
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  نوبت دوم

بهروز کاویانی شهردار شهر اندیشه

شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/662/د مورخ 1402/09/21 موضوع 
ابلاغ بند 4 صورتجلســه شــماره 146 مورخ 1402/09/14 شورای اسلامی شهر اندیشه ، 
نسبت به فروش اموال غیر منقول خود به شرح ذیل از طریق مزایده عمومی به اشخاص 

حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید. 
1- موضوع مزایده : 

عبارت است از فروش 4 واحد تجاری واقع در فاز 2 اندیشه بلوار 
ولایت مجتمع پرشین ۷ 

2- مبلغ فروش : 
مبلغ پایه کارشناســی شده )گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره 1402۸25 

مورخ 1402/0۸/25( به شرح جدول ذیل می باشد :

آگهی تجدید مزایده عمومی 

مساحت شماره واحد تجاری ردیف 
)متر مربع( 

مساحت بالکن 
)متر مربع( 

مساحت تجاری+
 1/2 مساحت بالکن 

مبلغ پایه به 
ازای هر متر مربع )ریال(

مبلغ کل پایه
مزایده )ریال(

مبلغ تضمین شرکت 
در مزایده )ریال(

400/000/00016/624/000/000۸31/200/000--------------ندارد11641/56

23329/1۸1۸/۷535/43420/000/00016/۸۸0/600/000۸44/030/000

400/000/00014/۷۸0/000/000۷39/000/000--------------ندارد33436/95

420/000/0009/69۷/۸00/0004۸4/۸90/000--------------ندارد43523/09

تبصره 1: فروش واحدهای تجاری فوق مطابق با وضع موجود بوده و تحت هیچ شــرایطی حق 
تغییر کاربری ملک را نخواهد داشت. خریدار می بایست قبل از شرکت در مزایده از آنها بازدید 

و سپس نسبت به ارائه پیشنهاد قیمت اقدام نماید. 
تبصره 2: کلیه هزینه های اخذ استعلام ادارات مربوطه و همچنین انتقال اسناد در دفترخانه بر 

عهده برنده مزایده خواهد بود. 
3- تضمین شــرکت در مزایده: ســپرده شرکت در مزایده مطابق جدول فوق می باشد که می 
بایســت تا پایان مهلت تسلیم پیشــنهاد قیمت به یکی از صورت های ذیل به واحد دبیرخانه 

شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید .
الف( رســید بانکی واریز وجه مزبور به شــماره حســاب ســپرده ضمانت شرکت در مزایده 

0113994456001 نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد 241۷ 
ب( ضمانت نامه بانکی 

تذکر 1: مدت تضمین فوق باید در زمان بازگشــایی پیشــنهاد قیمت معتبر بوده و برای سه ماه 
دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول 

تنظیم شود. 
تذکر 2: به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر 

داده نخواهد شد. 

4- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده : 
متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

www.setadiran.ir اقدام نمایند. 
5- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده :

از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ 1402/12/03 و محل دریافت 
آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.

6- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات :
متقاضیان می بایســت پاکت های پیشــنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ 
مزایده تنظیم شــده اســت را حداکثر تا پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ 1402/12/14 در 

سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir بارگذاری نمایند. 
* تذکر: در جلسه بازگشایی صرفا اسناد دارای امضاء الکترونیکی مورد پذیرش است. 

۷- تاریخ و محل بازگشایی پیشنهادات : 
 روز چهارشــنبه مــورخ 1402/12/16 از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولت

 www.setadiran.ir می باشد. 
۸- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده است. 

9- شهرداری اندیشه در رد یا قبول تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد. 

  نوبت دوم

  آگهی  مزایده 
اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی  خراسان رضوی در نظر دارد فضای مرکز آموزش صنایع دستی به مساحت حدود 200 
متر مربع به شرح مندرج در اسناد مزایده را به اشخاص حقوقی واجد شرایط را برای مدت سه سال واگذار نماید.کلیه مراحل برگزاری  مزایده 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی www.setadiran.ir انجام خواهد شد. تلفن تماس:3۸535609 
شناسهآگهی:1667801آگهی نوبت اول :  سه شنبه  1402/12/01 - آگهی نوبت دوم : چهار شنبه 1402/12/02

شمارهمیمالف:-1

  نوبت دوم

روابط عمومی اداره کل آموزش و پرورش استان سیستان و بلوچستان

آگهی مناقصـه عمـومی

اداره کل آموزش و پرورش 
استان سیستان و بلوچستان

اداره کل آموزش و پرورش استان سیستان و بلوچستان در نظر دارد اقلام مشروحه ذیل را از محل اعتبارات تجهیزات  جهت مدارس استان از طریق 
برگزاری مناقصه عمومي خریداری نماید . 

لذا تمامی شرکت ها / تولید کنندگان / نمایندگان رسمی و فروشندگان و توزیع کنندگان  حقیقی و فروشگاه های دارای نمایندگی مجاز که موضوع 
اساسنامه یا مجوز نمایندگی آنها مرتبط با موضوع مناقصه می باشد  می توانند با مراجعه به آدرس سامانه تدارکات الکترونیکي دولت)ستاد ایران( 
نسبت به دریافت اسناد مربوطه اقدام  و پس از تکمیل ، پیشنهاد قیمت )پاکت ج( بدون احتساب ارزش افزوده را با لحاظ شرایط مندرج در اسناد به 

انضمام سایر مدارک )پاکت ب(تکمیل و از طریق سامانه مذکور بارگذاری نمایند  ضمنا اصل ضمانتنامه شرکت درمناقصه)پاکت الف(  می بایست پس از بارگذاری در سامانه 
، به دبیرخانه اداره کل آموزش و پرورش استان سیستان و بلوچستان به آدرس زاهدان بلوار شهید قلنبر تحویل و رسید دریافت شود.

تلفن تماس 33453399-  054
زمان دریافت اسناد مناقصه  : از تاریخ 1402/12/01  لغایت 1402/12/05       

آخرین مهلت بارگذاری اسناد از طریق سامانه ستاد ایران : پایان وقت اداری 1402/12/19  
تاریخ برگزاری جلسه مناقصه :  1402/12/20  ساعت 09:30  صبح    

مکان برگزاری مزایده  : زاهدان بلوار شهید قلنبر اداره کل آموزش و پرورش استان سیستان و بلوچستان

تضمین شرکت در مناقصه )ریال( تعداد مورد نیازنوع کالاردیف

1hp60۷n 1303/000/000/000 دستگاهدستگاه پرینتر

- کالاي ارائه شده می بایست از لحاظ کیفیت مطابق استانداردهای لازم باشد .
-  ارائه کالاهایی خارجی که مشابه داخلی دارد مورد پذیرش نیست. 

- ارائه ایران کد و مجوز شوراي عالي انفورماتیک الزامي است. 
- بدیهي است کمیسیون مناقصه در رد  هر یک از پیشنهادات و یا تمام آنها مختار است. 

- حضور نماینده شرکت کنندگان در مناقصه با معرفي نامه کتبي بلامانع است .
- پیشنهاد قیمت بدون احتساب مالیات بر ارزش افزوده باشد .

- محل تحویل کالا در انبار اداره کل آموزش و پرورش سیستان و بلوچستان واقع در زاهدان خواهد بود .
- مناقصه یک مرحله اي مي باشد .

- مناقصه گرانی می توانند متقاضی شرکت در مناقصه باشند که امکان تامین تمامی تجهیزات موضوع مناقصه و ارائه گارانتی و خدمات پس از فروش مطابق اسناد مناقصه 
را داشته باشند .

شناسهآگهی:1668564- حتمافرمت ضمانت نامه مطابق با نمونه مندرج در اسناد مناقصه باشد.

شمارهمیمالف:1593

  نوبت اول

راه و شهرسازی استان آذربایجان غربی

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجان غربی در نظر دارد : 
 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
 www.setadiran.ir درگاه ســامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 
نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند. 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارائه پاکت ها آدرس: ارومیه بلوار شــهید بهشــتی نرسیده به چهار راه شورا 

اداره کل راه و شهرسازی تلفن: 334۷9۸21-25 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 021-41934

دفتر ثبت نام : ۸۸969۷3۷ و ۸5193۷6۸

فراخوان ارزیابی کیفی برای مناقصه عمومی

ف
مهلت ارسال پاسخمهلت دریافت اسناد از سایتتاریخ انتشار در سامانهشرح مناقصهردی

خرید، نصب و راه اندازی آسانسورهای مساکن 1
1402/12/021402/12/0۷1402/12/21مهر سطح استان آذربایجان غربی

اداره کل راه و 
شهرسازی استان 
آذربایجان غربی

شناسهآگهی:1671810

شمارهمیمالف:-1

پایگاه تحلیلی- خبری تدبیر تازه نیوز
www.tadbiretazenews.ir

خودروهایمونتاژی
بامجوزرسمیگرانشدند

معاونوزیرراهوشهرسازی:

مشاوراناملاکرانمیتوان
حذفکرد



پوتین در دوراهی اقتصاد
چرا اقتصاد روسیه هنوز در حال رشد است؟

گروه بین الملل: با وجود تحریم های گسترده روسیه در 3 سال اخیر اقتصاد 
این کشور توانسته است، تا حدود زیادی از این بحران جان سالم به در ببرد.

در حالی که در مورد صحت و کامل بودن داده های اقتصادی درخشان روسیه 
که در دو سال گذشته منتشر کرده است تردید وجود دارد، به نظر می رسد 
مسکو آماده است تا برای سومین سال بودجه جنگ خود را تأمین کند، و 
جنگ ها گران هســتند.اقتصاد روســیه در زمان جنگ در حال رونق است. 
ممکن اســت غیر منطقی به نظر برســد، اما رشــد تولید ناخالص داخلی در 
زمان درگیری نظامی غیرعادی نیست.در حالی که در مورد صحت و کامل 
بودن داده های اقتصادی درخشــان روســیه که در دو سال گذشته منتشر 
کرده اســت تردید وجود دارد، به نظر می رســد مســکو آماده است تا برای 
ســومین ســال بودجه جنگ خود را تأمین کند، و جنگ ها گران هســتند.

حسن مالک، استراتژیست جهانی و کارشناس روسیه در شرکت مدیریت 
ســرمایه گذاری لومیس ســایلس مستقر در بوستون، به بیزینس اینسایدر 
گفت: »از نقطه نظر صرفاً اقتصادی، روسیه فضای قابل توجهی برای ادامه 
جنگ دارد.«به هر حال، روســیه از ســال 2014، زمانی که پس از الحاق 
غیرقانونی کریمه از اوکراین با مجموعه ای از محدودیت های تجاری مواجه 
شــد، خود را با تحریم تطبیق داده اســت. علاوه بر این، هنوز هم از طریق 
درآمدهای حاصل از فروش نفت پشتیبانی می شود.در اینجا آمده است که 
روسیه چگونه توانسته است اقتصاد خود را حتی پس از دو سال جنگ قوی 

نگه دارد.
شماره 1: با به راه انداختن جنگ در خارج از مرزهای خود ��

یکی از دلایل حیاتی که اقتصاد روسیه هنوز در حال رشد است، مکان جنگ 
است.مالک گفت: »جنگ عمدتاً در زمین اوکراین در جریان است و خانه ها، 
مشاغل و مزارع عمدتاً اوکراینی را ویران می کند، به طوری که تأثیر مستقیم 

بر ظرفیت تولید روسیه و خانوارها نسبتاً محدود است.«
تأثیر جنگ بر اقتصاد روسیه و اوکراین را در نظر بگیرید.

طبق آمار رســمی در ســال 2022، اولین ســال جنگ، اقتصاد روسیه 1.2 
درصد رکود داشت. تحلیلگران شرکت کننده در نظرسنجی رویترز انتظار 
دارند تولید ناخالص داخلی روسیه در سال 2023 3.1 درصد افزایش یابد. 
روسیه هنوز رشد تولید ناخالص داخلی تمام سال خود را برای سال 2023 
منتشر نکرده است.در مقایسه، تولید ناخالص داخلی اوکراین 29.1 درصد 
در ســال 2022 ســقوط کرد و بانک مرکزی این کشور پیش بینی کرد این 
کشور در سال 2023 رشد 4.9 درصدی داشته باشد. اوکراین ارقام رسمی 
رشــد را منتشــر نکرده اســت.مالک توضیح داد که در سناریویی که در آن 
جنگ در زمین شما انجام نمی شود، درگیری نظامی می تواند به عنوان یک 
شوک بزرگ تقاضا عمل کند، به ویژه برای تجهیزات جنگی و نیروی انسانی. 
این همان چیزی اســت که در روســیه اتفاق افتاد؛ جنگ اقتصاد را تقویت 

کرد.
شماره 2: با ایجاد تقاضا برای کالاها و خدمات زمان جنگ ��

سپس، تقاضا برای کالاها و خدماتی است که جنگ را ادامه می دهد.
ارتش روسیه به تجهیزات نیاز دارد، چیزهایی مانند سلاح، مهمات و بانداژ. 

این تقاضا صنایعی را که این کالاها را تولید می کنند، به ویژه در داخل کشور 
تقویت می کند، زیرا واردات به روسیه به دلیل تحریم ها محدود شده است.

تقاضا برای کالاهای نظامی به قدری شــدید اســت که حتی یک نانوایی در 
مرکز روسیه برای کمک به تلاش های جنگی به کار گرفته شده است.

این فروشــگاه که پهپادهای تازه تولید شــده خود را در کنار نان تازه پخته 
شــده در تلویزیون روســیه به نمایش گذاشت، اکنون توسط ایالات متحده 

تحریم شده است.جنگیدن به نیروی انسانی نیز نیاز دارد.
روسیه حتی قبل از جنگ با اوکراین با یک بحران جمعیتی متأثر از کاهش 
جمعیت و کاهش نرخ باروری مواجه بود. با شروع جنگ، نزدیک به 1 میلیون 
روس، از جمله مردان در ســن ســربازی، از وطن خود گریخته اند و تعداد 
نیروی کار این کشــور را حتی بیشــتر کاهش داده است.بسیج مردان برای 
جنگ توســط ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه، بحران نیروی کار را 
ایجاد کرد که از سال 2022 ادامه داشته است.سال گذشته، روسیه با افزایش 
تعداد فرصت های شغلی با کمبود 5 میلیون کارگر مواجه شد. در ماه نوامبر، 

روسیه درصد پایین نرخ بیکاری 2.9٪ را ثبت کرد.
به لطف کمبود نیروی انســانی، دســتمزدها افزایش یافته است که متعاقباً 

مصرف و رشد اقتصادی کمک کرده است.
شماره 3: با خوداتکایی در تولید سلاح و کالا ��

روسیه یک اقتصاد بزرگ جهانی است، تا حدی به دلیل موقعیت قوی آن 
به عنوان تولید کننده کالاهایی مانند نفت، گاز طبیعی، گندم و فلزات. این 
کشــور هشــتمین اقتصاد بزرگ جهان در سال 2022 است.با این حال، بر 
خلاف بسیاری از کشورها، روسیه در تولید کالاهای حیاتی مانند نفت، گاز 
طبیعی و گندم نیز خودکفا اســت که به این کشــور کمک کرده ســال های 
تحریم را پشت سر بگذارد.مالک با اشاره به اقتصاد مبتنی بر خودکفایی و 
تجــارت خارجی محدود گفــت: »در حالی که تحریم ها و محدودیت های 
تجاری غرب بدون شــک تأثیرات حاشــیه ای بر اقتصاد روسیه داشته است، 
تأثیر آن به ویژه در صنعت دفاعی روســیه که عمدتاً متکی به خود اســت، 
محــدود اســت.«مالک گفت که روســیه بــه عنوان یکــی از بزرگترین 
صادرکنندگان تسلیحات در جهان می تواند بیشتر نیازهای دفاعی خود را 
حتی برای ســلاح های پیشــرفته تأمین کند.او افزود: »این موضوع، در کنار 
اقداماتی که روسیه برای تقویت اقتصاد خود اعمال کرده، از جمله واردات 
مــوازی، چرخــش به بازارهــای صادراتی جایگزین ماننــد چین و هند و 
زنجیره های تأمین جدید، تأثیر تحریم های غرب بر صنعت دفاعی روسیه 

و اقتصاد دوران جنگ را کاهش می دهد.«
شماره 4: با تحریک و تثبیت اقتصاد خود با یارانه ها و سیاست ها ��

یارانه ها، هزینه ها و سیاست های دولتی نیز اقتصاد روسیه را تقویت می کنند.
تلاش مسکو برای حمایت از اقتصاد دوران جنگ آنقدر تهاجمی بوده است 
که یارانه برای وام های مســکن با تخفیف باعث ایجاد حباب مســکن شده 
است.دولت روسیه انواع دیگر وام های یارانه ای را برای کسب وکارها تخصیص 
داده اســت که باعث رونق بیشــتر تقاضا در اقتصاد شده است.پس از حمله 
مســکو به اوکراین، سیاســتگذاران روسیه نیز به سرعت وارد عمل شدند تا 

بازار و اقتصاد را ثابت نگه دارند. آن ها اقداماتی از جمله تعطیلی بورس مسکو 
برای هفته ها، اعمال کنترل سرمایه و مدیریت سیاست پولی را انجام دادند.

شماره 5: با پایین نگه داشتن بدهی خارجی و قوی نگه داشتن صادرات ��
روســیه با بدهی خارجی کمی وارد جنگ شــد و حساب جاری آن تا حدی 

به دلیل تأثیر جنگ بر قیمت کالاها مازاد بوده است.
مالک گفت: »چنین تحولاتی به شدت تحرکات غرب مانند مسدود کردن 

ذخایر بانک مرکزی را جبران کرد.«
روسیه با وجود تمام تحریم هایی که به آن ضربه زده است، توانست نزدیک 
به یک سوم بودجه سال 2024 خود را به هزینه های دفاعی اختصاص دهد.

مالک تنها کسی نیست که فکر می کند روسیه فضای بیشتری برای طولانی 
کردن جنگ دارد.در طول سال گذشته، کارشناسان از جمله معاون سابق 
وزارت دارایی روسیه و چندین اقتصاددان، همگی گفته اند که روسیه پول 
لازم را بــرای تأمیــن مالی جنگ چند ســاله خــود در اوکراین دارد.الکس 
ایزاکوف، اقتصاددان بلومبرگ اکونومیکس، در گزارشی در 17 ژانویه گفت 
که دارایی های نقدی صندوق ثروت ملی روسیه در صورتی که قیمت نفت 
صادراتی این کشور به زیر 50 دلار در هر بشکه برسد، برای یک یا دو سال 
دیگر دوام خواهد داشــت.میانگین قیمت نفت خام اورال روســیه در سال 
2023 حدود 63 دلار در هر بشکه بود.با این حال، پوتین در یک »دوراهی« 
اقتصادی گرفتار شده است.در حالی که روسیه پس از حمله به اوکراین در 
ســال 2022 و تحمیل تحریم های گســترده غرب توانسته است از فاجعه 
اقتصادی جلوگیری کند، این به این معنی نیســت که همه چیز در خانه 
پوتین خوب اســت.یکی از مقامات ســابق بانک مرکزی روسیه اخیراً گفته 
است علیرغم رونق، پوتین در تلاش است تا یک »معضل سه گانه« اقتصادی 
را حل کند.الکســاندرا پروکوپنکو در ژانویه در فارن پالیســی درباره پوتین 
نوشت: »چالش های او سه گانه است؛ او باید جنگ جاری اش علیه اوکراین 
را تأمین مالی کند، اســتانداردهای زندگی مردمش را حفظ کند و از ثبات 
اقتصاد کلان محافظت کند.«او افزود: »دستیابی به اهداف اول و دوم مستلزم 
هزینه های بیشــتر اســت که باعث افزایش تورم و در نتیجه جلوگیری از 
دســتیابی به هدف سوم می شــود.«بر اساس داده های آژانس آمار روسیه، 
پوتین قبلًا مجبور شد شخصاً به دلیل قیمت تخم مرغ در روسیه که در 12 
ماه قبل از نوامبر 2023 42 درصد افزایش یافته اســت، عذرخواهی کند.

گوریف گفت، از این گذشته، ارقام درخشان تولید ناخالص داخلی به تنهایی 
معیار خوبی برای عملکرد اقتصادی در زمان جنگ نیستند.او گفت: »شما 
سلاح و مهمات تولید می کنید، هزینه آنها را از بودجه می پردازید، اما این 
سلاح ها و مهمات به کیفیت زندگی و رشد اقتصادی آینده کمک نمی کند. 
آن ها به اوکراین فرستاده می شوند و در آنجا نابود می شوند.«بر اساس گزارش 
ژانویه موسسه مطالعات اقتصادی بین الملل وین، مشارکت روسیه در جنگ 
آنقدر اقتصاد این کشور را تقویت می کند که خطر رکود یا حتی یک »بحران 
آشــکار« پس از پایان درگیری وجود دارد.اقتصاددانان اندیشــکده اتریشی 
می نویسند: »هر چه جنگ بیشتر طول بکشد، اقتصاد به هزینه های نظامی 

معتادتر می شود.«
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شدت یافتن 
عملیات نظامی 
در مرز لبنان و 
اسرائیل، 
خطرات یک 
درگیری 
تمام عیار از هم 
اکنون 
سیاستمداران 
لبنانی را نگران 
کرده است
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نامه ایران به شورای امنیت سازمان ملل: 
 فعالیتی مغایر قطعنامه ها از جمله فروش
 یا انتقال سلاح به یمن انجام نداده ایم

 ایرنا: امیرسعید ایروانی سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملــل در نامه ای به رئیس شــورای امنیــت اعلام کرد: پیرو 
مکاتبه مورخ 15 ژانویه S( 2024/64/2024(، مایلم مجدداً 
به یک ادعای بی اساس دیگر که نماینده ایالات متحده علیه 

کشورم مطرح کرده است، پاسخ دهم.
دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ملل 
تصریح کرد: در جلســه اخیر شــورای امنیت ســازمان ملل 
متحــد کــه در 14 فوریه 2024 ذیل دســتور کار وضعیت 
خاورمیانه )S/954۸/2024( برگزار شد، متأسفانه بار دیگر 
نماینده ایالات متحده آمریکا با انتشــار اطلاعات نادرست و 
ایراد اتهامات بی اســاس علیه جمهوری اســلامی ایران در 
خصوص وضعیت یمن و دریای ســرخ، از تریبون شــورای 
امنیــت بــرای پیشــبرد برنامه سیاســی کوته فکرانه خود 

سوءاستفاده کرد.
ســفیر ایران در ســازمان ملل تاکید کرد: ایران این اتهامات 
بی اساس را قاطعانه رد می کند و آنها را بهانه ای می داند که 
ایالات متحده از آن برای توجیه و مشــروعیت بخشــیدن به 
اقدامــات غیرقانونی و تجاوز نظامی خود به یمن اســتفاده 
می کند. همانطور که در نامه مورخ 15 ژانویه 2024 تصریح 
شد، ایران همچنان به پایبندی خود به قطعنامه های 2140 
)2014( و 2216 )2015( شــورای امنیت متعهد اســت و 
هیچ گونــه فعالیتــی مغایر با این قطعنامه ها، از جمله فروش 
یا انتقال تســلیحات، انجام نداده اســت. علاوه بر این، ایران 
همواره از حل مســالمت آمیز بحران یمن از طریق مجاری 
دیپلماتیک دفاع می کند و بر تعهد خود به امنیت دریایی و 

آزادی دریانوردی تاکید دارد.
ایروانــی تاکیــد کرد: ایران بار دیگــر تجاوز نظامی آمریکا و 
انگلیس و استفاده غیرقانونی از زور در یمن را محکوم می کند؛ 
این تجاوز نظامی آشــکارا حاکمیت و تمامیت ارضی یمن، 
حقوق بین الملل، منشور سازمان ملل متحد و قطعنامه های 
مربوطه شــورای امنیت را نقــض می کند و تهدیدی جدی 
برای صلح، ثبات و امنیت منطقه اســت. اســتناد به دفاع از 
خود ذیل ماده 51 منشور سازمان ملل توسط ایالات متحده 
و انگلیــس بــرای توجیه اقدامــات غیرقانونی خود با هدف 
گمراه ســازی صورت می پذیــرد، و طبق قوانین بین المللی 

فاقد مشروعیت است.
سفیر ایران در سازمان ملل در پایان این نامه از رئیس شورای 
امنیت ســازمان ملل خواســت که این نامه را به عنوان سند 

شورای امنیت ثبت و توزیع کند.

علی مطهری: ۱۰ کاندیدای لیست صدای ملت 
جاذبه رأی آوری دارند

ایســنا: علی مطهری درباره لیست صدای ملت، اظهار کرد: 
لیســت صــدای ملــت فعلًا مخصــوص تهران اســت. در 
شهرستان ها در برخی حوزه ها که شناخت کافی از داوطلبان 
داریم، سعی می کنیم لیست بدهیم ولی در همه شهرستان ها 
لیســت نخواهیم داشــت. بررسی شهرستان ها را تازه شروع 

کرده ایم.
وی درباره چگونگی انتخاب افراد برای لیســت صدای ملت، 
تصریح کرد: افراد مختلفی با داوطلبان مصاحبه داشته اند و 
رزومه افراد دیده شــده ولی مصاحبه نهایی را خودم انجام 
داده ام. در انتخاب افراد شاخصه هایی از جمله اعتدال گرایی، 
عقل گرایی، شــعار زده نبودن و تندرو نبودن در نظر گرفته 
شــده اســت. دقت شده که افرادی انتخاب شوند که اگر وارد 
مجلس شــدند دارای آزادگی بوده و دنبال این نباشــند که 
حتماً دوره بعد هم باشند و به همین دلیل اظهار نظر نکنند.

وی با اشاره به اینکه لیست تهران 30 نفره خواهد بود، افزود: 
10 نفر از اعضای لیســت جاذبه رأی آوری دارند ولی برخی 

هم شناخته شده نیستند.
مطهری درباره موضع این لیســت در قبال دولت در مجلس 
آینده گفت: بستگی به رفتار دولت دارد و باید ببینیم چطور 

رفتار می کند تا متناسب با آن رفتار کنیم.
نماینده ادوار مجلس در خصوص امکان رأی آوری لیســت 
صدای ملت، تصریح کرد: اگر درصد مشارکت بالا باشد، توان 
رقابت داریم اما اگر مشــارکت پایین باشد شاید توان رقابت 

وجود نداشته باشد.

فهرست نهایی نامزدهای مجلس دوازدهم 
مشخص شد

تســنیم: محسن اسلامی دبیر و ســخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور در خصوص آخرین اخبار انتخاباتی، گفت: دوشــنبه 
شب از ناحیه شورای نگهبان آخرین فهرست تأیید صلاحیت 
شــدگان را دریافت کردیم که به همین واسطه آگهی نهایی 
انتخاباتی از دیروز بوسیله فرمانداری ها اعلام شد. همچنین 
تا ساعت ۸ صبح دهم اسفند یعنی 24 ساعت قبل از انتخابات 
امکان تبلیغات نامزدها وجود دارد.وی در خصوص شــعب 
اخذ رأی خاطرنشــان کرد: چیزی حدود 59000 شــعبه در 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی و خبرگان رهبری وجود 
دارد که 35000 شــعبه شــهری و 24000 روســتایی که 
44000 شعبه ثابت و 15000 شعبه به صورت سیار وجود 
دارد. همچنین شــعب سیار در پارک ها و بوستان ها و مراکز 
عمومــی در خدمت مردم خواهند بود.ســخنگوی ســتاد 
انتخابات کشــور ادامه داد: در رابطه با آمار تأیید صلاحیت 
شدگان 49000 در پیش ثبت نام شرکت کردند که 3۸000 
نفر واجد شرایط برای ادامه روند انتخابات بودند که 25000 
نفــر آن هــا ثبت نــام نهایی کردند و با توجــه به عدم احراز 
صلاحیــت برخی افــراد و همچنین انصــراف برخی دیگر 
15000 نفر از این جمع تأیید صلاحیت شدند که 20 درصد 
نامزدهای نهایی را فرهنگیان ودانشگاهیان تشکیل دادند.

 افزایش تنش 
میان بیروت 
- تل آویو؟

منافع ملی لبنان، اولویت مهم 
حزب الله

گروه بین الملل: با شــدت یافتن عملیات نظامی در مرز 
لبنان و اسرائیل، خطرات یک درگیری تمام عیار از هم 
اکنون سیاســتمداران لبنانی را نگران کرده است. اما 
دلایلی وجود دارد که هر دو طرف از تشــدید بیشــتر 
خــودداری کنند. به همان اندازه که محیط عملیاتی 
غزه برای اسرائیل دشوار شده است، درگیری در شمال 
اسرائیل و در مرز جنوب لبنان که پایگاه های حزب الله 
در آن قــرار دارد، روزبــه روز بدتر می شــود. نیروهای 
اســرائیل و حزب الله چهار ماه گذشــته را درگیر یک 
جنگ بودند. منطقه مرزی اســرائیل و لبنان که طی 
17 سال گذشته با یک توافق غیررسمی اداره می شود 
و اسرائیل و حزب الله را از تکرار درگیری تمام عیاری 
مانند آنچه در ســال 2006 رخ داد باز داشــته اســت، 
اکنون به طور فزاینده ای شــکننده شــده است. سؤال 
برجسته این است که ایا جنگ لفظی بین مقامات ارشد 
اسرائیلی و حزب الله، در طول زمان به جنگ تمام عیار 

بین دو گروه تبدیل خواهد شد یا نه؟
منطقه مرزی اسرائیل و لبنان شبیه یک منطقه جنگی 
است. در 23 ژانویه، حزب الله مسئولیت حمله موشکی 
به پایگاه هوایی مرون را بر عهده گرفت که تلافی ترور 
فرماندهان حزب الله در لبنان و سوریه توسط اسرائیل 
بود. اما سؤال بزرگ در ذهن سیاست گذاران اسرائیلی، 

لبنانی، حزب الله و امریکا این اســت که آیا اختلافات 
محدود فراتر از منطقه مرزی گسترش خواهد یافت؟

دلایل قابل توجهی وجود دارد که استراتژیســت ها از 
آن دلایــل برای اثبــات بازدارندگی حملات متقابل 
اسرائیل و حزب الله اشاره می کنند. تشکیلات اطلاعاتی 
و نظامی اســرائیل تأیید می کند که حزب الله امروز از 
نظر نظامی بسیار توانمندتر و از نظر سیاسی قدرتمندتر 
از سال 2006 است. برآورد کارشناسان نظامی خارجی 
از جذب تعداد بالای نیروی انسانی و تجهیز حزب الله 
بــه موشــک های ضــد تانک هدایت شــونده دقیق، 
راکت های میان برد و موشک های فاتح 110 حکایت 
دارد برخی از انها قادر به رسیدن به هر بخشی از خاک 
اسرائیل هستند.اما در سوی مقابل، حزب الله نیز دلایلی 
بــرای دوری از جنگ تمام عیار با اســرائیل دارد. اولاً، 
اقتصاد لبنان در وضعیت بحرانی قرار دارد که آغاز هر 
جنگی با خروج ســرمایه گذاران، ازبین رفتن صنعت 
گردشگری و افزایش هزینه های بازسازی که لبنان در 
حــال حاضر نمی تواند آن را تأمین کند همراه خواهد 
بود و در نتیجه لبنان را در مسیر فقر مالی بلند مدتی 
قرار خواهد داد. تلفات غیرنظامیان قابل توجه خواهد 
بود و باتوجه به قطبی شدن سیاست در لبنان، موقعیت 
سیاسی حزب الله نزد سایر گروه ها که شاهد یک جنگ 

تحمیل شده علیه لبنان هستند، تضعیف خواهد شد 
و احتمــالاً نشــانه های تضعیف حــزب الله در کاهش 
کرسی های آن در انتخابات پارلمان این کشور مشهود 
خواهد شد.مهم تر از همه سید حسن نصرالله با اعلام 
ســطح »تاکتیکی« در برابر اســرائیل، »استراتژی« 
حزب الله را تضعیف توان لجستیکی اسرائیل در مرزهای 
شــمالی برای جلوگیری از به کارگیری آن توان علیه 
حماس برنامه ریزی کرده است تا آنجا که او گفته: »این 

جبهه فعال باقی خواهد ماند.«
بی میلی آشکار سید حسن نصرالله برای باز کردن یک 
جبهه بزرگ جدید علیه اســرائیل با استراتژی کلی او 
برای آغازنکردن درگیری سازگار است. این مسئله به 
جنگ 33 روزه باز می گردد و تبعاتی که تا سال ها لبنان 
را درگیر خود کرد. پس از جنگ ژوئیه 2006، او اعلام 
کرد که »اگر می دانســت این درگیری منجر به جنگ 
علیه لبنان خواهد شــد، اجازه اســیر کردن دو سرباز 
اسرائیلی را که درگیری را آغاز کردند، صادر نمی کرد.« 
کارشناسان سیاسی معتقدند حزب الله ثابت کرده که 
اولویــت بالایــی برای منافع ملی لبنان قائل اســت و 
به عنوان یک بازیگر لبنانی، رفتار منطقی در برابر وقایع 
دارد و اهمیت زیادی برای منافع ملی لبنان قائل است.

ناظران سیاســی معتقدند که دیپلماســی مؤثرترین 

راه حــل جنگ غــزه و درگیری های مــرزی اطراف 
فلسطین است. در همین حال امریکا ماه ها تلاش کرده 
تا برای حل منازعه لبنان-اسرائیل میانجیگری کند و 
از مقامــات لبنانــی به عنوان واســطه بــرای تدوین 
فرمول بندی های احتمالی اســتفاده می کند. این در 
حالی اســت کــه اســرائیلی ها می خواهند حزب الله 
قطعنامه 1701 شورای امنیت سازمان ملل را به طور 
کامــل اجرا کند. این قطعنامــه حزب الله را ملزم به و 
حرکت به شــمال رودخانه لیتانی می کند. در مقابل 
حزب الله معتقد اســت که تا پایان جنگ در غزه هیچ 
راه حل دیپلماتیکی وجود ندارد. تلاش های امریکا برای 
یافتن یک راه حل میانی از جمله پیشنهاد به حزب الله 
برای عقب نشــینی چهار مایلی از مرز با اســرائیل، رد 
شــده است. اگرچه سید حســن نصرالله درها را برای 
مذاکره باز نگه داشته است.چه آنکه ایالات متحده، به 
طور مستقیم یا از طریق اروپایی ها، قطر یا عمان، برای 
رساندن پیام های مشابه به نمایندگان حزب الله فشار 
می آورد. آنچه به نظر می رسد شرایط موجود را تغییر 
ندهد و بلکه به منازعات دامن بزند، ورود اســرائیل به 
رفــح خواهد بــود. این احتمال وجود دارد که افزایش 
تنش های مرزی لبنان و اسرائیل باهدف دور نگه داشتن 
اسرائیل از گزینه حمله تمام عیار به رفح صورت پذیرد.

رسول سلیمی
روزنامه نگار

علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در حاشیه بیست و 
چهارمین نمایشــگاه رسانه ها و مطبوعات، گفت: شورای 
عالی جوانان که به شورای عالی جوان و نوجوان تغییر نام 

داده، اولین جلسه آن برگزار خواهد شد.
 وی اضافه کرد: شــورای عالی جوان و نوجوانان چندین 
جلسه تشکیل خواهند داد و بسته های حمایتی و تشویقی 
برای جوانان به ویژه برای ازدواج و اشتغال جوانان در نظر 

گرفته خواهد شد.
سخنگوی دولت ادامه داد: با توجه به اینکه در هفته جوان 
هستیم، جشنواره جوان در سطح ملی برگزار خواهد شد.

بهادری جهرمی یادآور شد: در 10 ماهه امسال تراز رسمی 
تجاری گمرک ایران 17 میلیارد دلار مثبت بوده اســت، 
حجم تجارت خارجی کشــور هم 126 میلیارد دلار بوده 

که 2.4 درصد افزایش یافته است.

وی در پاســخ به ســؤال یکی از خبرنگاران گفت: در رابطه 
با پرونده بابک زنجانی و بازگرداندن اموال او به طور ویژه 
از تلاش های جهادی سازمان اطلاعات سپاه تشکر می کنم.

وی اضافــه کــرد: دارایی های ارزی متعلق به بابک زنجانی 
در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته تا مثل ســایر دارایی ها 
در خزانه کشــور وارد شــده و تحت مدیریت خزانه مصرف 

شود.

سخنگوی دولت: دارایی های ارزی بابک زنجانی تحت مدیریت خزانه مصرف می شود



کوروش کمپانی هم از اتحادیه فروشندگان تلفن همراه مجوز داشته هم از اتحادیه دستگاه های مخابراتی
وزارت صمت: 

 دفتر رسانه وزارت صنعت، معدن و تجارت، اعلام کرد که شرکت کوروش 
پردازان آی سا، به نمایندگی امیرحسین شریفیان، با نام تجاری کوروش 
کمپانی، در ســال 1400 از اتحادیه صنف فروشــندگان تجهیزات صوتی 
تصویری و تلفن همراه شهرستان تهران، مجوز خرده فروشی تلفن همراه 
گرفتــه، در ســال 1401 نیــز از اتحادیه صنف دســتگاه های مخابراتی 
شهرســتان تهران مجوز خدمات پس از فروش گرفته و بنابراین هر دو 

مجوز آن صنفی بوده است.
طبق قوانین جدید مصوب مجلس شــورای اســلامی و ابلاغیه های مرکز 
مقررات زدایی وزارت اقتصاد، در اعطای مجوزهای کســب، باید حداکثر 

تسهیل صورت گیرد و این الزام قانونی است.
بر اســاس گزارش مرکز اصناف، در زمان صدور هر دو پروانه کســب این 
شــرکت، اســتعلام های قانونی لازم از مراجع قانونی انجام شــده است؛ 
همچنین بر اســاس گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، در زمان 
صدور اینماد، اســتعلام ســوء پیشینه از نیروی انتظامی انجام شده است؛ 
بنابراین در هیچ یک از موارد، منع قانونی برای صدور مجوز وجود نداشته 
است.نکته مهمی که باید مورد توجه قرار گیرد این است که نه در مجوزهای 
صنفــی که اتحادیه ها به این شــرکت اعطــا کرده اند و نه در نماد تجارت 
الکترونیکی شرکت، هیچگونه عنوان »پیش فروش« به چشم نمی خورد 
و صرفاً مجوز »فروش« به شرکت داده شده است. اما »پیش فروش« نیاز 
به مجوز مالی جداگانه ای دارد که باید از دستگاه ذیربط اخذ می شده که 

این شرکت فاقد آن مجوز بوده است.

موضوعی که پیشــتر بارها در رســانه ها اعلام شده این است که در هنگام 
خرید از یک فروشگاه حضوری یا اینترنتی، باید بررسی شود که فروشگاه 
چه نوع مجوزی دارد. این موضوع به ویژه در مواردی که »پیش فروش« 
انجام می شود، باید توجه شود که آیا شرکت، مجوز موسسه مالی یا لیزینگ 
یا جمع سپاری مالی و نظایر آن را دارد یا خیر؛ در غیر این صورت صلاحیت 

جمع آوری پول از مردم را ندارد.
بر اساس این گزارش، چنانچه مشتریان یک شرکت، تاریخ صدور اینماد 
یک شــرکت را بررســی کرده و مشــاهده کنند که مدت زمان کوتاهی از 
زمان صدور اینماد آن گذشته و همچنین در مجوز آن، صرفاً فروش آمده 
و اجازه »پیش فروش« ندارد، نباید برای پیش خرید کالا، آن هم در مبالغ 

بالا به چنین شرکتی اعتماد کنند.
همچنین در این گزارش آمده که اینماد نباید به عنوان مجوز تلقی شود 
و در مورد کوروش کمپانی نیز نهاد صادرکننده مجوز، اتحادیه های صنفی 
بوده اند. نماد تجارت الکترونیک یا اینماد، یک نشان است که در وبسایت 
فعال تجاری قرار می گیرد تا مخاطبان وبســایت بتوانند شناســنامه و 
اطلاعات قانونی این فعال تجاری را مشــاهده کنند و در صورت هرگونه 
شکایت از آن، بتوانند شکایت خود را پیگیری کنند. روزانه هزاران شکایت 
در سامانه اینماد ثبت شده و بیش از 200 هزار فعال تجارت الکترونیک 
کشــور فوراً به این شــکایت ها ترتیب اثر می دهند و در غیر این صورت به 

حل اختلاف قضایی ارجاع می شوند.
همچنیــن دســتگاههای نظارتی و نهاد صادرکننــده مجوز می توانند 

درصــورت اثبــات تخلف، از طریق تعلیق یا ابطال اینماد، مانع از فعالیت 
درگاه پرداخت اینترنتی دارنده اینماد شوند. بنابراین مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی، نهاد صادرکننده مجوز محسوب نمی شود و تعلیق اینماد نیز 
نیازمند اعلام دستگاه های نظارتی قانونی یا اعلام نهاد صادرکننده مجوز 

است که در مورد کوروش کمپانی به محض اعلام، انجام شده است.
قابل توجه است که کل دوره عمر فعال بودن اینماد این شرکت، سه ماه 
بوده و بخش عمده فروش شــرکت نیز از مســیرهای غیر درگاه پرداخت 

اینترنتی صورت گرفته است.
همچنین درخصوص مجوزهای صنفی شــرکت کوروش کمپانی تاکید 
می شود که در کشور، بیش از سه میلیون مجوز صنفی وجود دارد و نظارت 
بر آنها، طبق قانون به ۸000 اتحادیه و 400 اتاق اصناف ســپرده شــده 
است و وزارت صمت بر عملکرد اتاق های اصناف نظارت بالادستی دارد. 
به طور خاص و در صورت لزوم در این پرونده، کمیسیون نظارت بر اصناف 
استان تهران، بر عملکرد اتحادیه ها و اتاق های اصناف استان تهران نظارت 
می کند و چنانچه ثابت شــود اتحادیه مجوزدهنده کوتاهی کرده حتماً 

برخورد می شود.
البته باید توجه کرد که اتحادیه ها صرفاً درخواست پلمپ واحد صنفی را 
به نیروی انتظامی ارائه می دهند و پلمپ واحد به دلیل ضرورت طی فرایند 
قانونی، با فاصله زمانی انجام می شــود. همچنین در مواردی که نیاز به 
تشــکیل پرونده های قضایی و تعزیراتی باشد، صدور رأی نهایی مستلزم 

طی مدت زمان لازم خواهد بود.

  نوبت اول

  مهدی حسن نژاد عمرانی   شهردار امام زاده عبدا...)ع(  

شهرداری امام زاده عبدا...)ع( در نظر دارد پروژه زیرسازی و آسفالت خیابان امام رضا )ع( حد فاصل منبع آب تا وصال 14 به 
شماره سیستمی 2002092۸29000009 را از طریق مناقصه عمومی و سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( برگزار نماید./

 کلیــه مراحــل دریافــت اســناد ، ارائه پیشــنهاد و بازگشــایی از طریــق ســامانه ســتاد بــه آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد.

برآورد اولیه مناقصه: مبلغ 53/23۷/125/۸95 ریال بر اساس فهرست بهای پایه رسته راه و باند و فرودگاه سال 1402
منبع تأمین اعتبار: منابع استانی - سایر منابع 

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه  000/ 000/ 2/۷00 ریال - نوع تضمین شرکت در مناقصه : ضمانت نامه بانکی دروجه شهرداری امام زاده عبداله )ع(  
و یا وجه نقد بحساب شبا IR    9۸010000405301140۷550۷50بنام شهرداری امام زاده عبداله )ع(  نزد بانک مرکزی 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد ساعت 19  مورخ 1402/12/02 الی 1402/12/12
مهلت ارائه پیشنهاد در سامانه ستاد ساعت 19 مورخ 1402/12/23 

زمان بازگشایی پیشنهادات ساعت 10 مورخ 1402/12/24 
آدرس: شهر امام زاده عبدا...)ع( خیابان امام رضا)ع( –شهرداری امام زاده عبدا...)ع( 

تلفن: 43123۷12- 011-43123۷55
تاریخ انتشار  نوبت اول :  1402/12/02  - تاریخ انتشار  نوبت دوم :  1402/12/0۷ 

آگهی مناقصه عمومی)یک مرحله ای(

  نوبت اول

مدیریت روابط عمومی و آموزش همگانی

شرکت آب و فاضلاب استان کرمان در نظر دارد مناقصه عمومی خرید لوله چدن داکتیل ۸00 واشر را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت به شماره 200200596300032۸ برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شــرکت در مناقصه محقق ســازند. تاریخ انتشــار مناقصه در سامانه تاریخ 

1402/12/01 می باشد.
مبلغ برآورد : 200.500.000.000 ریال

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : 10.025.000.000 ریال به صورت ضمانت بانکی )فرایند ارجاع کار( در وجه شرکت آب و فاضلاب استان کرمان
ضمانتنامه فوق باید به مدت 3 ماه اعتبار داشته باشد و برای سه ماه نیز قابل تمدید باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : مورخ 1402/12/01 لغایت 1402/12/03 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 19 روز دوشنبه تاریخ 1402/12/14

آخرین مهلت تحویل پاکت )الف( : به صورت حضوری ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1402/12/14 به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان
تاریخ بازگشایی پاکات : ساعت 9:30 روز سه شنبه تاریخ 1402/12/15

محل تامین اعتبار : منابع عمرانی وجه نقد 30%  نقد و ۷0% اسناد خزانه اسلامی سال 1405 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها

آدرس : کرمان، بلوار 22 بهمن شرکت آب وفاضلاب استان کرمان تلفن 32222960- 034
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 02141934

دفتر ثبت نام : ۸۸969۷3۸ و ۸5193۷6۸

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره ب/76-52 /1402
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نقدی به مالیات ستانی ۱4۰3
مهدی پازوکی

کارشناس اقتصادی

این تصمیم شورای نگهبان که »بند 3 تبصره 6 لایحه بودجه سال 
1403«، را رد کرده است یک تصمیم درست می دانم چراکه معتقدم 

دولت حق ندارد به حساب مردم دست بزند.
یکی از ایرادات بودجه سال 1403 این است که نرخ مالیات را افزایش 
داده اند. افزایش نرخ مالیات باعث تشدید رکود در اقتصاد می شود. 
سیستم مالیاتی ما یکی از ظالمانه ترین سیستم ها است زیرا از کسانی 
کــه درآمــد دارند، مالیات نمی گیرد و در مقابل کســانی که مظلوم 
هستند، مشمول مالیات می شوند.فردی که ماهی 20 میلیون تومان 
قسط وام مسکن می دهد و خانه اش را فروخته، یک میلیارد تومان 
روی رقم دریافتی گذاشته و مسکن جدید تهیه کرده است؛ اکنون 
جزء بدهکاران مالیاتی به حســاب می آید و باید برای ســال 1400، 
55 میلیون تومان مالیات بدهد. این شــیوه مالیات ســتانی احمقانه 
است.من موافق هستم که مالیات محل تأمین بودجه جاری دولت 
باشد اما باید این کار به درستی انجام شود. سیستم مالیاتی را درست 
طراحی کنند و باید از کســی که درآمد دارد، مالیات بگیرند. کســی 
که خانه اش را 6 میلیارد تومان خریداری کرده اســت و اکنون این 
ملک قیمتش به 10 میلیارد تومان رســیده اســت، چرا باید مالیات 
بدهــد؟ فــرد در این ملک زندگی می کند و دلیلی ندارد که برای آن 
مالیــات بدهد.سیســتم مالیاتــی موجود یکــی از ناعادلانه ترین 
سیستم های مالیاتی در جهان است. این سیستم از کسانی که درآمد 
دارند، مالیات نمی گیرد. هر کس به موجب قانون درآمد دارد، باید 
مالیات بدهد و اگر درآمد ندارد، مستضعف است و کمیته امداد باید 
به او کمک کند.در حال حاضر آدم های ضعیف، خانه هایشان گران 
قیمت معرفی شده است و از آنها مالیات گرفته می شود. این شیوه 
مردم را به سیستم مالیاتی دولت و حکومت بدبین می کند.من حاضرم 
با رئیس سازمان ماالیاتی در رابطه با ناعادلانه بودن سیستم مالیاتی 
مناظره کنم. در حال حاضر از کسانی که درآمدهای نجومی دارند، 
مالیات گرفته نمی شــود و کســانی که ضعیف هستند را بیشتر نقره 
داغ می کنند.درباره کسب درآمد بنیادها و نهادها هم باید تاکید کنم 
آستان قدس رضوی باید مالیات بدهد زیرا از بندر این کشور استفاده 
می کند. بنیاد مســتضعفان کار اقتصادی می کند، بنیاد شهید یک 
بنگاه اقتصادی است و درآمد دارد که باید مالیات آن را بدهد. اگر از 
آنها مالیات نگیریم، انحصار ایجاد می شود.در چنین شرایطی بخش 
خصوصی رشد نمی کند. نمی توانیم پدر بخش خصوصی را در زمان 
مالیات ســتانی در بیاوریم اما از یک مجموعه اصلًا مالیات نگیریم.

اتکای بودجه سال آینده به مالیات بالغ بر 50 درصد است. در ایران 
دو مشکل در اخذ مالیات داریم. یکی اینکه فرار مالیاتی بسیار بالایی 
داریــم و دیگری اینکه معافیــت مالیاتی داریم.به نظر من به عنوان 
کمک کارشــناس اقتصادی باید کلمه معافیت مالیاتی از فرهنگ 
مالیاتی کشــور رخت ببندد. هر کس درآمد دارد، طبق قانون باید 
مالیات بدهد. به هیچ کس نباید معافیت بدهیم. اگر بخواهیم تشویق 
سرمایه گذاری برای منطقه محروم داشته باشیم، مثلًا در سیستان 
و بلوچستان بخواهیم مشوق در نظر بگیریم، باید بگوییم تا پنج سال 
نرخ مالیات ســرمایه گذاری در این منطقه صفر اســت.با استفاده از 
تکنولوژی IT باید جلوی فرار مالیاتی را بگیریم. به عنوان مثال بخش 
عمــده وکلای دادگســتری و دندانپزشــکان فــرار مالیاتی دارند. 
خیلی های دیگر مثل شرکت های واسطه گری و دلالی فرار مالیاتی 
دارند.در شرایطی که دولت برای خانه هایی که افراد ساکن آن هستند، 
مالیات ســنگین وضع کرده است، احتمال وصول این ارقام مالیاتی 
ضعیف می شود زیرا افراد قادر به پرداخت این ارقام نیستند. این ها 

باعث می شود که سیستم مالیاتی دچار مشکل شود.
آمریکا مظهر اقتصاد رقابتی اســت. آمریکایی ها ضرب المثلی دارند 
که می گوید از مرگ می شود فرار کرد اما از مالیات نمی توان گریخت. 
یعنی سیستم مالیاتی شان آن قدر کاراست که حتماً مالیات را از افراد 
اخذ می کنند.ما اکنون باید از تکنولوژی جامعه توســعه یافته برای 
اخذ مالیات استفاده کنیم. با تفکر دانشگاهیانی که هیچ کار اجرایی 
نکرده اند، جز اینکه مردم ا ناراضی شوند و بی عدالتی گسترش یابد، 
بــه نظــر من اتفاق آنچنانی نخواهد افتاد.در حالت عادی وقتی تورم 
40 درصــد افزایــش یابد، درآمد مالیاتی دولت حدود 40 درصد بالا 
می رود. اقتصاد ایران ظرفیت بالایی دارد و می توان درآمدهای مالیاتی 
مناسبی را محقق کرد اما بحث اصلی روی بی عدالتی در اخذ مالیات 

است.
در شــرایط فعلی از کســانی که باید مالیات بگیرند، هیچ مالیاتی 

نمی گیرند و از کسانی که نباید بگیرند، مالیات دریافت می کنند.

سرمقاله

درحالی که قرار بود در نشســت روز دوشــنبه شورای عالی کار 
بحث مزد منطقه ای به عنوان یکی از دستور کارها مورد بحث 
و بررســی قرار گیرد، طبق گفته نمایندگان کارگری کل این 
جلسه تنها به اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای مراجع تشخیص 
و حل اختلاف گذشــته و هیچ صحبتی درباره دســتمزد یا مزد 

منطقه ای به میان نیامده است.
علیرضا میرغفاری - نماینده کارگران در شــورای عالی کار در 

گفت وگو با ایسنا، در توضیح جزییات نشست شورای عالی کار 
اظهار کرد: جلســه با حضور وزیر کار برگزار شــد و دستور کار 
این نشست دو موضوع بررسی مزد منطقه ای و اصلاح آیین نامه 
انتخــاب اعضای مراجع تشــخیص و حــل اختلاف بود اما کل 
جلســه شــورا به بحث اصلاح آیین نامه پرداخته شــد و هیچ 
صحبتی درخصوص مزد منطقه ای به میان نیامد و گزارشــی 
در این زمینه ارائه نشد.وی با بیان اینکه جلسه به گونه ای پیش 

رفت که گویا دغدغه مزد وجود نداشــت و دســتمزد در حاشیه 
اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای مراجع تشخیص و حل اختلاف 
قــرار گرفت، اظهار کرد: رقم ســبد معیشــت کارگران هنوز 
مشخص نشده و فرصت ما تا پایان سال برای پرداختن منطقی 
و صحیــح بــه موضوع دســتمزد روز به روز کمتر می شــود.

میرغفاری گفت: ممکن است به دلیل انتخابات پیش رو موقتاً 
به این بحث ورود نشده باشد.

دستمزد در حاشیه!

با نگاهی به 
انتقادات فعالان 

اقتصادی و 
کارشناسان 

می توان 
دریافت، گره کور 

کنترل دلار تنها 
از مسیر حل 

تعارضات 
بین المللی 
می گذرد. 

تعارضاتی، چون 
عدم پذیرش اف 

ای تی اف 
موضوعی است 

که با نادیده 
گرفتن آن از 

سوی رئیس کل 
بانک مرکزی در 
مراسم اختتامیه 
دهمین همایش 

سالانه اقتصاد 
مقاومتی که روز 

دوشنبه برگزار 
شد، دور از 

انتظار به نظر 
می رسد
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عدم ابزار
 لازم برای 
کنترل نرخ  ارز

در گفتگو با یک اقتصاددان چشم 
انداز نرخ ارز بررسی شد

بر این اساس در لحظه تنظیم این گزارش هر یک دلار 
بیش از 57 هزار تومان قیمت دارد. شــماری آن را به 
دست بسته بانک مرکزی برای ارزپاشی مرتبط می دانند 
که ناشی از کمبود منابع ارزی است و افزایش تقاضای 
پایان سال موجب آن شده است. اما خود بانک مرکزی 
معتقد است که این حرکات ناشی از یک هیجان کاذبی 
است که از بیرون اداره شده و دلیل اقتصادی ندارد، از 
همین رو نیاز اســت مرجعیت ارز به مرکز مبادله داده 
شــود؛ دلیلی که به گفته »مرتضی افقه« کارشــناس 
اقتصادی در راســتای تک نرخی کردن ارز بوده، اما به 
دلایلی که در ادامه گفته شــده از توان بانک مرکزی 

خارج است.
مرتضی افقه می گوید: دید اقتصاددانان این اســت که 
برای اینکه مابه التفاوت دلار با ســایر ارزها ایجاد رانت 
نکند باید کلًا تک نرخی شود؛ بنابراین احتمالاً بسیاری 
از این سیاســت ها با آن دید اســت. اما اینکه امکانپذیر 
هست یا نه، از نظر من نیست. در واقع در شرایط فعلی 
امکانپذیر نیســت. از نظر من سیاســت گذار موقعی 
می تواند در خصوص ارز وعده ای دهد که به اندازه کافی 
ارز داشته باشد تا بتواند در زمان های مناسب تاثیرگذار 
باشــد. آن هم برای کشــوری مثل ما که در یک منطقه 
پر از تنش قرار دارد و همین الان هم با آن درگیر است؛ 
بنابراین بخش قابل توجهی از نوسانات قیمت ارز خارج 
از اختیــارات یا مدیریت و سیاســت گذاری های پولی 
داخلی ماست چرا که نه ابزار لازم را دارند، یعنی میزان 
ارز لازم بــرای عرضــه، نــه عومــل تاثیرگذاری مثل 
تنش های سیاســی و منطقــه ای تابعی از تصمیمات 

داخلی است.
به گفته او، سیاســت گذار پولی ما در ارتباط با نرخ ارز 
منفعل است نه فعال. اینکه بعد از چند ماهی ارز تثبیت 
می شود و دولت اعلام می کند که به خاطر سیاست های 
ما بوده، عملًا اینطور نیست بلکه به دلیل آرامش اندک 
منطقه است. ولی همین الان در ارتباط با غزه و روابط 
آمریکا و تحریم ها و... در هر زمینه ای اتفاقات مثبت و 
منفی بیفتد بلافاصله اثرش را در نرخ ارز خواهیم دید؛ 
بنابرایــن رئیس کل بانک مرکزی در محدوده خودش 
تلاشــش را می کند، اما وعده هایشــان کمک کننده 

نیست و محقق هم نخواهد شد.

این کارشــناس مســائل اقتصادی با اشاره به انتخابات 
آمریــکا و اثــرات آن بر آینده نرخ دلار می افزاید: ما در 
حال ورود به ســرازیری انتخابات آمریکا هســتیم و 
نظرسنجی ها به سمت جمهوری خواهان و حتی خود 
ترامپ رفته اســت. خود این اثرات روانی بر بازار دارد 
حتی پیش از آنکه واقعاً انتخاب شوند. به نظرم می آید 
که دادن چنین وعده هایی و بعد عملی نشدن آن سرمایه 
اجتماعــی و اعتمــاد مردم به دولت ها را از بین خواهد 

برد.
در حالیکه بسیاری از کارشناسان اقتصادی نسبت به 
نتایــج اقدامــات بانک مرکزی در مرکز مبادله ایران به 
خصوص ورود آن ها به بازار طلا هشدار می دهند، این 
نهاد همچنان بر ظرفیت های آن تاکید داشته و بر این 
باور است که از این مسیر قادر خواهد بود قیمت ارز را 

نیز کنترل کند.
مرتضــی افقــه با بیان این که خود عرضه طلا در مرکز 
مبادله مورد انتقاد است، باز هم به کمبود منابع تاکید 
می کند. او می افزاید: این نوع سیاست ها از دوره هاشمی 
رفســنجانی تا الان در حال تکرار بوده اســت. اگر وفور 
ارز و طلا بود بله می شد، اما ما در شرایطی نیستیم که 
ایــن منابع را به راحتــی مصرف کنیم. در صورتی که 

جمهوری خواهان روی کار بیایند همین مختصر نفتی 
که به گفته آن ها بیش از 1 میلیون بشکه در روز است 
و از طریق دور زدن تحریم ها انجام می شود، جلوی آن 
گرفته می شــود و دیگر آن مختصر منابع ارزی را هم 
ندارند که بتوانند دست و دلبازی کرده و حراج کنند. 
ممکن اســت در مقطع کنونی به دلیل انتخابات فشار 
آورده و ارز را تثبیت کنند، اما عملًا اگر شرایط به همین 

شکل ادامه یابد سیاست گذار اراده چندانی ندارد.
گره دلار با سیگنال بانک مرکزی کورتر شد

با نگاهی به انتقادات فعالان اقتصادی و کارشناســان 
می توان دریافت، گره کور کنترل دلار تنها از مسیر حل 
تعارضــات بین المللی می گذرد. تعارضاتی، چون عدم 
پذیــرش اف ای تــی اف موضوعی اســت که با نادیده 
گرفتن آن از سوی رئیس کل بانک مرکزی در مراسم 
اختتامیه دهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی که 
روز دوشنبه برگزار شد، دور از انتظار به نظر می رسد.

محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی در تازه ترین 
اظهــارات خود در این همایش گفته اســت ما اکنون 
به دلیل تحریم ها به جای سوئیفت از ابزارهای دیگری 
اســتفاده می کنیم و ابزار مالی خودمان را داریم، چه 
اشکالی دارد که FATF خودمان را هم داشته باشیم؟!

نازنین خودی
روزنامه نگار

روز گذشــته هر یک دلار آمریکا افزایش یافت و به 
بیش از 57 هزار تومان رسید. شماری آن را به دست 
بسته بانک مرکزی برای ارزپاشی مرتبط می دانند که 
ناشــی از کمبود منابع ارزی است و افزایش تقاضای 
پایان سال موجب آن شده است، اما خود بانک مرکزی 
معتقد اســت که این حرکات ناشــی از یک هیجان 
کاذبی است که از بیرون اداره شده و دلیل اقتصادی 
ندارد، از همین رو نیاز اســت مرجعیت ارز به مرکز 
مبادله داده شــود.بازار ارز پس از جهش یکباره دلار 
کــه در ابتــدای بهمن اتفاق افتاد و بازارهای دیگری 
چــون طــلا و خودرو را نیز تحت تأثیر قرار داد، چند 
روزی آرام گرفته بود، آرامشی که کارشناسان آن را 
منطقه استراحتی دلار برای صعود بعدی می نامیدند 
و نــرخ 55 هــزار تومان را به عنــوان کف جدید این 
اسکناس در نظر گرفته بودند. روند حرکتی دلار در 
روزهــای پایانی بهمن ماه حالا نشــان می دهد این 
استراحت کوتاه به پایان رسیده و این اسکناس اگرچه 
با سرعت، اما بی صداتر از قبل در حال افزایش است.



آخرین نفس های دریاچه ارومیه!

آیدا صالحی
روزنامه نگار 

دریاچه ارومیه نفس های آخرش را می کشد، گاهی با برف و باران کمی جان 
می گیرد اما دیگر از آن دریاچهٔ پرآب و زنده خبری نیست. بحث دریاچه ارومیه 
به امروز و دیروز باز نمی گردد و نتیجه ســال ها پشــت گوش انداختن احیای 
دریاچه اســت.حالا اما در آســتانهٔ بزرگداشت روزملی آب پوستری برای این 
بزرگداشــت منتشــر شــده که حواشــی داشته است. ســعید خسروشاهی 
)روزنامه نگار( در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــته اســت: »در پوستر نهمین 
بزرگداشت روز ملی آب، چرا دریاچه ارومیه از نقشه ایران حذف شده است؟ 
باید دید حذف دریاچه ارومیه از نقشه ایران یک اشتباه سهوی بوده یا متخصصان 
حــوزه آب دیگــر امیــدی به احیای آن ندارند. لازم به ذکر اســت در چند روز 
گذشته ویدئوهایی از پرآب شدن دریاچه ارومیه بر اثر بارش های اخیر منتشر 
شده که شاید مرگ این دریاچه را به تعویق بیاندازد.«بعد از برف و باران های 
7 بهمن در آذربایجان غربی تصاویر امیدبخشی از دریاچه منتشر شد که آبی 
در کف دریاچه جمع شــده اســت. اینکه در پوســتر بزرگداشت روز آب فقط 
تصاویر خلیج فارس، دریای عمان، دریای خزر موجود است و دیگر هیچ اثری 
از تالاب ها و دریاچه ها داخلی نیست مورد بحث واقع شده است.عباس محمدی، 
کارشناس محیط زیست دربارهٔ حواشی این پوستر به خبرآنلاین می گوید: »در 
پوســتر بزرگداشــت روز ملی آب هیچ کدام از تالاب ها یا دریاچه های داخلی 
نیســت. آیا مناســبت ها را فقط برگزار می کنیم که یک روزی در تقویم داشته 
باشند یا راه حلی برای حفظ محیط زیست هم می دهند. در پوستر طوری است 
که انگار در ایران هیچ دریاچه یا تالاب داخلی نداریم.«او به بیان اینکه مسئولان 
وزارت نیرو در از دست رفتن دریاچه و احیا نکردن آن مسئولند، اضافه می کند: 
»مســئولان وزارت نیرو تا الان بار مســئولیت را قبول نکرده، اعتراف رســمی 
نکردند و بعد هم در جهت اصلاح گامی برنداشــتند. مســئولان پهنه های آبی 
کشور را نادیده می گیرند و این موضوع را تا حد زیادی گردن طبیعت و تغییر 
اقلیم می اندازند. من کمتر شــنیده ام که قبول کنند این مدیریت اشــتباه آمیز 
بوده که بسیاری از رودخانه ها خشک شدند. به تالاب ها رسیدگی نمی کنند و 
در نتیجه تالاب های پایین دست از بین رفته است وقتی به این اشتباه ها اعتراف 
نمی کنند و در جهت رفع اثرات این اشــتباه تلاش نمی کنند، نتیجه همین 
وضعیت موجود می شــود.«محمدی به سدســازی برنامه ریزی نشده اشاره و 
اظهار می کند: »دریاچهٔ ارومیه یک دریاچهٔ داخلی است و تمام حوزهٔ آبی هم 
از داخل سرچشمه می گیرد. اگر دریاچه ارومیه به این وضعیت افتاده بخش 
عظیمی به سدسازی گسترده روی رودخانه ها و اینکه ورودی تمامی آب ها به 
دریاچه بســته شــده است، باز می گردد. شــرایط طبیعی منطقه این اجازه را 
می دهد که دریاچه دوباره زنده شود ولی وقتی سدها ساخته شده و آبی پشت 
آن جمع می شود. این آب همان سهم دریاچه است که وارد آن نمی شود.«او 
ادامه می دهد: »آدم هایی که در وزارت نیرو هستند به خاطر اینکه نمی خواهند 
به اشتباهات خود اعتراف کنند و بعد هم بودجه های عظیمی را برای سدسازی 
دریافت می کنند از این مسئله کوتاه نمی آیند و اکنون هم سدهایی در حوزهٔ 
ارومیه ساخته می شود. تعجب آور است سد ساخته می شود در صورتی که آبی 
وجود ندارد البته انجام این کارها ندانسته نیست بلکه با آگاهی و برای جذب 
بودجه انجام می شــود.«این کارشــناس محیط زیســت راه حلی را پیشنهاد 
می دهد: »اولین کار برای اصلاح وضعیت دریاچه ارومیه این است که راه های 
ورودی آب که به صورت طبیعی بوده است، باز شود و دریچه سدها باز شود. 

اما متاسفانه در همیشه بر همان پاشنه می چرخد.«
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 خودروهای مونتاژی با مجوز رسمی گران شدند

در پــی افزایــش ناگهانــی و بیش از 200 میلیــون تومانی قیمت 
خودروهای فیدلیتی و دیگنیتی از گروه خودروسازی بهمن موتور، 
خریداران این خودروهای سواری با اعتراض در صدد پیگیری این 
تغییرات قیمتی هستند. تسنیم در گزارشی نوشت: مقایسه قیمت 
عرضه این خودرو در بهمن ماه امسال نسبت به آبان حاکی از آن 
اســت که قیمت فیدلیتی پرایم تیپ یک در بهمن ماه نســبت به 
آبــان مــاه 2.075.000.000 ریال و قیمت فیدلیتی پرایم تیپ 2 
نیز 1.۸65.000.000 افزایش یافته اســت. یک مقام مســئول در 
شورای رقابت مدعی شــده اســت”هیچ مجوز افزایش قیمتی به 
خودروســازان داخلی و مونتاژی داده نشده و قیمت گذاری خودرو 
نیز همچنان براساس مصوبه 543 شورای رقابت انجام می شود. ”در 
عین حال کسب اطلاع از سازمان حمایت و وزارت صمت در مورد 
این تغییر قیمتی نشان می دهد: براساس بند 3 مصوبه 50 کارگروه 
خودرو شورای رقابت مورخ 7 آذر 1402 درخصوص بررسی مجدد 
قیمت تمام شــده خودروهای مونتاژی از محل تغییر منبع ارز و 
استفاده از ارز صادراتی عنوان شده است که با تغییر نرخ ارز محاسبه 
قیمتی مجدد انجام شــود. براســاس این بند” درخواســت برخی 
شــرکت های مونتاژی مبنی بر تغییر منبع تأمین ارز و اســتفاده از 
ارز حاصل از صادارت در قیمت تمام شده و بررسی مجدد قیمت ها 
در جلســه مطرح و مقرر گردید سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان نسبت به بررسی اقدام و نتیجه به کارگروه اعلام 

گردد.
وزارت صمــت مجوز تغییر قیمت محصولات مونتاژی را صادر  ��

کرده است
بر همین اساس از وزارت صمت و سازمان حمایت حکایت از آن 
دارد که سازمان حمایت مطابق همین مصوبه کارگروه خودروی 
شــورای رقابت بررســی قیمت تعدادی از خودروهای مونتاژی را 
بنا بر درخواســت شــرکت ها انجام داده و در نهایت وزارت صمت 
مجوز تغییر قیمتی محصولات را برای این شرکت ها صادر کرده 

است.
گروه بهمن در همین ارتباط عنوان کرده است: مجوز منطقی سازی 
قیمت ها با توجه به افزایش هزینه های تمام شده تولید صادر شده 
اســت، از آخرین قیمت گذاری شــورای رقابت، همه عوامل تولید 
افزایش قیمت داشــته اند که بدیهی اســت این حقیقت بر قیمت 
تمام شــده تولید خودرو اثرگذار خواهد بود، در ادامه روشــن است 
این شرکت مانند گذشته تابع قوانین و مقررات بوده و بدون مجوز 
از وزارت صمت افزایشــی قیمتی نخواهد داشــت و شرکت بهمن 
موتــور تنها مخاطب ایــن مجوز نخواهد بود و مرجع صادر کننده 

در این مجوز امکان انتشار آن را دارد.

بازتاب

مسکن مهر 
دوباره 
حاشیه ساز 
شده است. 
این پروژه که از 
همان ابتدا از 
منظر 
مکان یابی، 
نحوه تأمین 
مالی، کیفیت 
ساخت و زمان 
تحویل مورد 
انتقاد مردم و 
کارشناسان 
بود، دوباره با 
خبر تحویل 
بدون امکانات 
واحدها، بر سر 
زبان ها افتاده 
است.

بی مهری های  
ادامه دار در  
مسکن  مهر

تحویل عجولانه واحدهای مسکن 
مهر بدون برق!

تحویل واحدهای مســکن مهر دوباره 
خبرساز شده است. آن طور که از شواهد 
پیداســت، دولت رئیســی در راستای 
افزایــش آمارهای ســاخت و تحویل 
واحدهای مســکونی، اقدام به تحویل 
واحدهای مســکن مهر بدون امکانات 

اولیه کرده است.
مســکن مهر دوباره حاشیه ســاز شده 
است. این پروژه که از همان ابتدا از منظر 
مکان یابــی، نحوه تأمین مالی، کیفیت 
ساخت و زمان تحویل مورد انتقاد مردم 
و کارشناسان بود، دوباره با خبر تحویل 
بدون امکانات واحدها، بر ســر زبان ها 

افتاده است.
آن طور که مالکان مسکن مهر پردیس 
اعلام کرده اند، واحدهایی که دست کم 
6 مــاه از تحویل آن ها می گذرد، هنوز 
بــرق ندارنــد و عملًا ســکونت در آنها 
ناممکن است. تســنیم گزارش کرده 
است که مالکان مسکن مهر پردیس به 
این رســانه اعلام کرده اند، پیمانکار|، 
واحدهــا را بدون درب، پمپ، مخزن و 
آسانسور تحویل مردم می دهد و توجیه 
این اقدام را نیز طلب از شرکت عمران 
پردیس، اعــلام می کند. این در حالی 

اســت که شــرکت عمران اعلام کرده 
است که هیچ بدهی به پیمانکاران ندارد.

مســکن مهــر از ناهماهنگــی  ��
دستگاه های دولتی رنج می برد

وضعیــت بغرنج مســکن مهر پردیس 
همواره نقل محافل بوده اســت؛ البته 
مشــت نمونه خروار است و مشکلات 
پروژه مســکن مهر پردیس، منحصر به 
ایــن منطقه نیســت. تقریبــاً تمامی 
پروژه های مســکن مهر کشــور طی 
ســال های اخیر با چالش های زیادی 
روبــرو بوده اند.چالش هایــی از قبیل 
ناتوانی دولــت از تأمین امکانات اولیه 
شــهرک های مســکن مهــر کــه در 
ناکجاآبادهــا ســاخته شــده بــود و 
ناهماهنگــی میــان وزارتخانه هــا و 
دســتگاه های دولتــی از بزرگتریــن 
مشکلاتی است که طرح مسکن سازی 
دولت محمود احمدی نژاد روی دست 

مردم گذاشت.
چالش های مســکن مهر پردیس  ��

ادامه دارد
اواخر دی ماه امسال هم وضعیت پروژه 
مســکن مهر پردیس حاشیه ساز شده 
بود. به نظر می رسد این پروژه با اختلاف 

میان پیمانکاران و شرکت عمران مواجه 
شده اســت. همان طور که پیشتر هم 
اشــاره شــد، مالــکان واحدهای مهر 
می گویند پیمانکار اعلام کرده است که 
از شرکت عمران طلب دارد و بر همین 
اســاس، واحدها را بدون امکانات اولیه 
تحویل داده است.خلیل محبت خواه، 
مدیرعامل شــرکت عمــران پردیس، 
دی مــاه امســال از اولتیماتوم به 13 
پیمانکار کم کار مســکن مهر این شهر 
خبر داده و گفته بود که پیمانکاران، به 

جای ساخت پروژه ها با پول متقاضیان 
مسکن مهر خانه و خودرو خریده اند.

او همچنین به پروژه ای که پیمانکار آن 
»تحکیم ساخت« است اشاره کرده بود 
کــه تعهدات خــود در قبال پروژه ها را 
انجام نداده اســت. این پیمانکار که در 
فاز هشــت پردیس در حال ســاخت 
واحدهای مسکن مهر است، واحدها را 
بدون آسانســور، پمــپ، مخزن، درب 
ورودی بلــوک و درب های داخل واحد 

تحویل مردم می دهد.

مینا علیزاده
روزنامه نگار

لزوم توجه ویژه به حمل و نقل

در مصوبات بودجه 1403 با تلاش نمایندگان، وزارت راه و شهرســازی 
مکلف شــد با مشــارکت بخش خصوصی و اســتفاده از اعتبارات در نظر 
گرفته شــده، نوســازی ناوگان ریلی اعم از لوکوموتیو، واگن و کشــنده و 
همچنین ناوگان ریلی را تهیه کند.باید در شکل گیری نظم جهانی نقش 
خود را به خوبی و به موقع ایفا کنیم و با ذکاوت و هوشمندی در بهره برداری 
از این موقعیت و فرصت استثنایی بکوشیم.حمل ونقل یکی از محورهای 

مهم و اساسی توسعه پایدار و متوازن بوده و با حوزهای اقتصاد، امنیت و 
عدالت اجتماعی، محیط زیست، سلامت و کیفیت زندگی، مصرف انرژی، 
و حتی حوزه های سیاســی و بین المللی ارتباط تنگاتنگ دارد. ازاین رو، 
توجه به حوزه حمل و نقل در پیشرفت و آبادانی کشور و تحقق حکمرانی 
خوب امری مهم به شمار می آید. مقام معظم رهبری همواره در سیاست های 
کلان ابلاغی، بر اهمیت موقعیت ترانزیتی کشــور، به خصوص توســعه و 
اصلاح شــبکه حمل ونقل و دســتیابی به سهم بیشتر از بازار حمل ونقل 
بین المللی تاکید داشته اند و این عرصه را یکی از موتورهای پیشران کشور 
معرفی کردند. کریدور شمال به جنوب ایران )اتصال آسیای میانه و هند، 
قفقاز، روسیه، دریای سیاه و اروپا(، کریدور تراسیکا )اتصال قفقاز، دریای 
سیاه، دریای خزر و آسیای میانه، اروپا و آسیای میانه(، کریدور شرق به 

غرب یا همان جاده قدیم ابریشــم )اتصال چین و آســیای میانه، ایران، 
قفقاز، آسیای غربی و حوزه دریای مدیترانه(، کریدور جنوبی آسیا )اتصال 
آسیای جنوب شرقی، هند، ایران، ترکیه، عراق، اروپا و دریای مدیترانه( 
و کریدور جنوبی آلتید )اتصال مرز شمالی ایران و کشور ترکمنستان به 
ترکیه، بلغارســتان و اروپا(، حاکی از این موقعیت شــگرف است. از سوی 
دیگر کشور متخاصم آمریکا و رژیم منحوس اسرائیل از تحقق این امور 
و تقویــت قــدرت و جایگاه ایران در مبادلات اقتصادی جدید جهانی که 
حتماً متأثر از این ارتباطات اقتصادی بین کشــورهای دیگر و بخصوص 
ایران، چین، روسیه و پاکستان و هند خواهد شد، نگرانند و به روش های 
مختلف و حتی دادن امتیاز به کشورهای دیگر به دنبال ایجاد مسیرهای 

جایگزین برای این راه های اقتصادی و بهینه هستند.

اقبال شاکری
نماینده  مجلس

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: با راه اندازی سامانه 
خودنویس، مشــاوران املاک بیکار نمی شوند و امکان 
فعالیت برایشان فراهم است اما باید به نقطه ای برسیم 
که خدمات مشاوران املاک تخصصی شود و ارتقا یابد. 
در تمام دنیا مشاوران املاک خدمات حقوقی بالایی به 
مردم ارائه می کنند. در ایران نیز صنف مشاوران املاک 
قابل حذف کردن نیست بلکه این سامانه یک محرکی 
خواهد بود تا مشــاوران املاک خدمات صنف خود را 

مطابق فناوری های نوین ارتقا دهند.
هادی عباسی اصل در نشست خبری اظهار کرد: یکی 
از اقدامات وزارت راه و شهرســازی و معاونت مســکنو 
ســاختمان بر اساس قانون، راه اندازی سامانه املاک و 
مســتغلات است. تاریخچه این سامانه به سال 13۸۸ 

برمی گردد که ســامانه ایران املاک راه اندازی کردیم. 
این سامانه تحت سامانه راهور که زیرنظر وزارت صمت 
بود ایجاد شــد. قبل از آن قولنامه ها به صورت دســتی 
نوشته می شد که ایجاد این سامانه تحول خوبی در این 
زمینــه بــود. وی افزود: به دنبال تصویب قانون جهش 
تولید و تأمین مسکن، دو تکلیف بر عهده وزارت راه و 
شهرســازی گذاشــته شد که یکی انتقال سامانه ایران 
املاک به وزارت راه و شهرســازی بود. طبق قراردادی 
که با سامانه راهور منعقد کردیم این سامانه به وزارت 

راه و شهرسازی به عنوان کارفرما منتقل شد. نکته دوم 
ایــن بود که متعاملین بتوانند به صورت مســتقیم در 
بخش پیش فروش، فروش یا اجاره قرارداد بنویســند. 
عباســی تاکید کرد: با راه اندازی ســامانه خودنویس، 
مشاوران املاک بیکار نمی شوند و بستر امکان فعالیت 
برایشان فراهم است اما باید خدمات خود را ارتقا دهند. 
افــراد می توانند از طریق درگاه مجوزها، مجوز املاک 
بگیرند و فعالیت کنند. اما باید به نقطه ای برســیم که 
خدمات مشــاوران املاک تخصصی شود. معاون وزیر 

راه و شهرســازی درباره آخرین آمار طرح نهضت ملی 
مســکن گفت: تا کنون 2 میلیون و 244 هزار واحد به 
مرحله ساخت رسیده است. این طرح به طور متوسط 
30 درصــد پیشــرفت دارد و بیــش از 400 هزار واحد 
تکمیل شــده و مردم در آن ســاکن هستند. وی افزود: 
برای ساخت 67 هزارواحد برای طرح جوانی جمعیت 
زمین عرضه شــده که می توانند از تســهیلات ساخت 
خودمالکی اســتفاده کنند. درخصوص واگذاری زمین 
به صورت یک نفره تا ســه نفره 2۸۸ هزار واحد زمین 
عرضه شده است. 2۸7 هزار زمین برای اجاره 99 ساله 
و 73 هزار واحد در روســتاها تأمین شــده است. 644 
هزار واحد توسط انبوه سازان اجرا می شود. 229 هزار 

واحد توسط نیروهای مسلح ساخته می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

مشاوران املاک را نمی توان حذف کرد

فصول سرد 
سال همیشه با 
مجموعه ای از 
بیماری ها، 
بخصوص 
آنفلوانزا، 
سرماخوردگی و 
سایر 
ویروس های 
تنفسی فصلی 
همراه است

 ورود  
سویه جدید 
کرونـا
 به ایـران

 JN.1  از آمریکا آمد

طبق آخرین اطلاعات موجود، زیرسویه 
»جیان.JN - 1.1«  تا پایان ژانویه سال 
میلادی جاری، به گسترده ترین پاتوژن 
در ایالات متحده امریکا تبدیل شد که 
حدود ۸3 تا ۸۸ درصد از موارد ابتلا به 
بیماری در این فصل را به خود اختصاص 
داده اســت. به عبــارت دیگر، JN.1 تا 
کنون به عنوان شایع ترین زیرمجموعه 
کووید-19 شــناخته می شــود.این 
زیرســویه در بســیاری از کشورهای 
جهــان از جمله: هند، چین، بریتانیا و 
ایالات متحده امریکا یافت شده است. 
هم چنین اولین مورد ابتلا به JN.1 در 
ایران نیز طی روز گذشــته )30 بهمن( 
شناســایی شــد.پیش بینی تکامــل 
ویروس کرونــا و زیرمجموعه های آن 
دشــوار اســت، امــا مرکــز کنترل و 
پیشــگیری از بیماری هــای امریــکا 
)CDC( تخمین می زند که موارد ابتلا 
بــه JN.1 تا پایان زمســتان، رقم قابل 
توجهی خواهد بود. هم چنین به گفته 
این سازمان، هیچ مدرکی مبنی بر اینکه 
JN.1 باعث بیماری در سطوح شدیدتر 
می شــود وجود ندارد، اما گســترش و 
انتشــار سریع آن نشــان می دهد که 
نسبت به سایر واریانت های در گردش، 
هم پتانسیل انتقال سریع تر و بیشتری 
دارد و هم در زمینه دور زدن سیســتم 

ایمنی بدن قوی تر عمل می کند.
��  1.JN هرآنچه لازم اســت درمورد

بدانیم:
JN .1.1 از کجــا آمــده و چه تفاوتی با 
سایر زیرشاخه های ویروس کرونا دارد؟

زیرسویه JN.1 نخستین بار در سپتامبر 
2023 در ایــالات متحده امریکا ظاهر 

شد. این زیرسویه یکی از زیرشاخه های 
 »2.۸6.BA پیــرولا - با نام رســمی«
اســت. پیرولا نیز یکی از زیرسویه های 
غالب اومیکرون اســت که شهریور ماه 

امسال فراگیر شد.
تفــاوت بین BA.2.۸6 و JN.1 در این 
اســت که زیرســویه جدید )جیان.1( 
دارای یــک جهش اضافی در پروتئین 
اسپایک خود است؛ یک تغییر واحد که 
مشــخصه های  اســت  ممکــن 
]شناخته شــده[ ویــروس را دچــار 
دگرگونــی کنــد. بر همین اســاس، 
تحقیقات اولیه نشــان می دهد که این 
زیرســویه نســبت به انواع پیشــین، 

ایمنی گریزتر است.
2. در مورد JN.1 چه می دانیم و چه  ��

نمی دانیم؟
 1.JN یافته ها حاکی از این اســت که
نســبت بــه زیرســویه های قبلــی، 
بیماری زایــی شــدیدی ندارد و علائم 
متفاوت و جدیدی را ایجاد نمی کند. بنا 
بر اطلاعات منتشرشــده از سوی مرکز 
کنتــرل و پیشــگیری از بیماری های 
امریکا، علائــم کووید معمولاً در انواع 
مختلف مشــابه هســتند و شدت آن 
بیشتر به مصونیت فرد بستگی دارد تا 
بــه خود ویــروس. از جمله علائم این 
زیرســویه می تــوان به تب، ســرفه، 
بی حالــی و کاهــش حــس بویایی و 

چشایی اشاره کرد.
 1.JN یکــی از جنبه های قابــل توجه
»انتقال سریع« آن است؛ به طوری که 
بر اســاس جدیدترین برآورد CDC در 
ژانویه 2024، این زیرسویه حدود چهار 
ماه پس از ظهور خود در ایالات متحده 

امریکا )از ســپتامبر تا اوایل دســامبر 
2023(، مــوارد ابتلا به کووید را از 3.5 
درصد به بیش از 21 درصد افزایش داد 
و تا اواخر سال میلادی 2023 این رقم 

به بیش از ۸5 درصد رسید.
3. در برابر زیرســویه های جدید  ��

کرونا چگونه از خود محافظت کنیم؟
طی ســال های اخیر سه ویروس کرونا، 
آنفلوانزا و ویروس سنسیشیال تنفسی 
)RSV( تقریبــاً همزمــان در پاییــز و 
زمســتان جریان یافتنــد و به عوامل 
بیماری زای »سه گانه« معروف شدند و 
تا حدودی ترس عمومی نسبت به ابتلا 
به بیماری های فصلی را افزایش دادند. 
اما جای نگرانی نیســت؛ واکسن هایی 
بــرای افزایش محافظت ایمنی در برابر 
هر ســه این بیماری ها در دســترس 

هستند.
بدین منظور، واکســن های به روزشده 
آنفلوانــزا و کووید برای تمام گروه های 
ســنی )6 ماه به بالا( در دسترس است 
و با مراجعه به مراکز بهداشتی و درمانی 

می توان آن را دریافت کرد.
 ،RSV در زمینه پیشگیری از ابتلا به
دو رویکــرد ارائه می شــود: 1( برای 

بزرگسالان واکسن در دسترس است. 
2( برای نوزادان و کودکان نوپا نوعی 
آنتی بادی مونوکلونال واکسنی وجود 
دارد که به زنان باردار تزریق می شود 
تا بدنشان آنتی بادی هایی را بسازد که 
به محافظت از جنین و نوزادِ تازه متولد 
در برابر RSV از بدو تولد تا 6 ماهگی 
کمک می کند.با توجه به خفیف بودن 
علائــم و خطرناک نبود زیرســویه 
جدیــد، انتظــار مــی رود آخریــن 
نســخه های واکســن کووید در برابر 
JN.1 محافظــت قابل قبولی را ارائه 
دهند.رعایت پروتکل های بهداشتی 
نیــز به نوبه خود، شــما را ایمن نگاه 
می دارند. دوری از افراد بیمار، استفاده 
از ماســک در امــکان پرازدحــام و 
سرپوشیده، شستن دست ها و بهبود 
تهویه از مهم ترین مواردی هستند که 

باید رعایت کنید.
اگر تا کنون واکسن نزده اید یا مدت زمان 
طولانی از آخرین تزریق تان می گذرد، 
دوز واکســن به روزشــده یا یــادآور را 
دریافت کنید، در شرایط خاص ماسک 
بزنید و اگر مشکوک به بیماری بودید، 
با مراجعه به پزشک تست کووید بدهید.

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

مردم باید آماده شرایط ناگوارتر برای تخت جمشید و پاسارگاد باشند
تخت جمشید در خطر فرونشست زمین

محمد درویش در گفتگو با ایلنا، با اشاره به اینکه فرونشست زمین هنگامی 
که از 4 میلی متر عبور می کند، باید در اسرع وقت ستاد بحران تشکیل 
شود، تاکید می کند: در حال حاضر بخش بزرگی از دشت مرودشت که 
شــامل قلمرو بزرگ پاســارگاد، تخت جمشــید، نقش رستم می شود با 

فرونشست بیش از 15 الی 20 سانتی متری مواجه است.
وی ادامه می دهد: بعضی از افراد با پاک کردن صورت مسئله و به دلیل 
اینکه گردشگران و مردم متوجه فرونشست زمین اطراف دشت مرودشت 
و تخت جمشــید نشــوند، آن ها را با کامیون پر می کنند. درویش معتقد 
است اصل این ماجرا به فعالیت چاه های کشاورزی این بخش بازمی گردد؛ 
وجود سدهای درودزن، ملاصدرا و سیوند در بالا دست این دشت باعث 

شده تا جریان حوزه آب شناسی حوزه کر و سیوند مختل شود.
این فعال محیط زیســت با بیان اینکه هیچ چشــم انداز روشــنی جهت 
احســاس خطر و مقابله با این وضعیت بحرانی وجود ندارند، می گوید: 
مســئولان هیــچ اقدامی در جهت پلمپ کــردن چاه ها در اطراف تخت 

جمشید و پاسارگاد و پرداخت خسارت به کشاورزان انجام نداده اند.
وی تصریــح می کنــد: تا زمانی که روند فعلی ادامه دار باشــد نه تنها 
مشــکلی حل نمی شود بلکه شاهد افزایش این چالش ها خواهیم بود 
و مردم فارس باید آماده شرایط ناگوارتر برای تخت جمشید و پاسارگاد 

باشند.
وی با بیان اینکه احداث سد سیوند آدرس اشتباهی بود که باعث شد تا 
وسعت اراضی زیر کشت محصول آب بری مانند برنج در منطقه سیوند 
افزایش پیدا کند، می افزاید: کشت برنج در منطقه ای مانند سیوند اشتباه 
 بزرگی اســت و نیاز اســت کشــت برنج در منطقه ای مانند کامفیروز 

تعطیل شود.
درویش با اشاره به اینکه تا زمانی که مردم فارس در صف برنج کامفیروزی 
هســتند و از خرید این محصول اســتقبال می کنند مشکل حوزه آب در 
این اســتان حل نخواهد شــد، بیان می کند: تغییرات و بهبود وضعیت را 

باید در مرحله نخست از خودمان آغاز کنیم.
ایــن فعــال محیط زیســت در ادامه؛ با بیان اینکه اســتان فارس تمام 
تالاب هایش را از دســت داده اســت، می گوید: در حال حاضر تالاب های 
کافتر، مهارلو، ارژن طشک، پریشان از بین رفته است و تنها تالاب کمجان 
باقی مانده است که نقش فعالان زیست محیطی بومی روستای کمجان 

در نفس کشیدن این تالاب بی تأثیر نیست.
درویش معتقد است که حقابه تالاب ها باید مقدم بر کشاورزی و صنعت 
باشد و بعد از آب شرب نیاز است تا آب کافی به تالاب های استان تخصیص 

یابد که متاسفانه این اراده در مسئولان استان فارس وجود ندارد.

گــروه اجتماعی: فصول ســرد ســال همیشــه با 
مجموعــه ای از بیماری هــا، بخصــوص آنفلوانزا، 
سرماخوردگی و سایر ویروس های تنفسی فصلی 
SARS- همراه است. وجود و انتشار ویروس کرونا یا

 19-COVID 2، که باعث ابتلا به بیماری-CoV
می شود، نیز در چنین شرایطی مزید بر علت است 
و مراقبت بیشــتری را به منظور پیشگیری از ابتلا 

به بیماری می طلبد.



سامانه یکپارچه صدور و خسارت درمان بیمه ملت 
راه اندازی شد 

مدیرعامل شــرکت بیمه ملت در مراسم رونمایی از سامانه یکپارچه 
صدور و خسارت درمان گفت: این سامانه با هدف سرعت بخشی به 
خدمات بیمه درمان تکمیلی بیمه گزاران، رفع بروکراســی های زاید 
اداری و شفاف ســازی فرآیندهای صدور و خسارت درمان راه اندازی 
شده است.به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، علی رضا یزدان دوست 
که در مراسم راه اندازی سامانه یکپارچه صدور و خسارت درمان این 
شرکت با حضور محمدتقی چراغی نایب رییس هیات مدیره، ابراهیم 
نوروزی عضو هیات مدیره و معاونین و مدیران شرکت سخن می گفت، 
با اشــاره به مشــکلات سیستم نرم افزاری پیشین، اظهار داشت: این 
سیستم با نواقصی همراه بود که عدم شفافیت در برخی موارد را فراهم 
می کرد. به همین دلیل، حدود یک ســال پیش موضوع را در هیئت 

مدیره مطرح و بررسی ساختارهای نرم افزاری را آغاز کردیم.
یزدان دوست با اشاره به مزایای این سامانه برای بیمه شدگان، گفت: 
این ســامانه به بیمه شــدگان این امکان را می دهد که در زمان خود 
صرفه جویی کرده و با خیالی آســوده از خدمات آن اســتفاده کنند. 
همچنیــن، اطلاعــات حدود 4 هزار مرکز درمانی طرف قرارداد بیمه 
ملت در این سامانه درج شده که گامی بزرگ در جهت ارائه خدمات 
مناســب تر به بیمه شدگان است.ابراهیم نوروزی عضو هیئت مدیره 
اضافه کرد: از مزایای مهم این ســامانه اتصال آنلاین به نســخه های 
الکترونیکــی تأمین اجتماعی و بیمه ســلامت اســت که می تواند 
گزارش های کنترلی در اختیار شــرکت قرار دهد. قطعاً با راه اندازی 
این ســامانه روند ارزیابی و پرداخت خســارت به شکل بهتری انجام 
می شــود. مشــتریان و بیمه گزاران می توانند بــا مراجعه به آدرس 
اینترنتی hs.mellatyar.app در این سامانه ثبت نام کنند و از 
خدمات آن بهره مند شوند.در پایان مراسم راه اندازی از سامانه یکپارچه 
صدور و خســارت درمان، علی رضا یزدان دوست، مدیرعامل شرکت 
بیمه ملت از تلاش ها و زحمات همه دســت اندرکاران راه اندازی این 
ســامانه قدردانی کرد.شــایان ذکر است روسای شعب بیمه ملت در 
سراسر کشور به صورت ویدئو کنفرانس در این مراسم حضور داشتند.

یاسر مرادی در پنل تخصصی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
ارائه کرد

تشریح مهمترین اقدامات بانک صادرات ایران 
در اقتصاد دیجیتال

 عضو اجرائی هیئت مدیره بانک صادرات ایران در »همایش ملی اقتصاد 
دیجیتال در انقللاب صنعتی چهارم« در دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
به تشریح مهمترین دغدغه ها و راهبردهای نظام بانکی در سند نظام 

اقتصاد دیجیتال ایران پرداخت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، یاســر مرادی در پنل 
تخصصی این همایش که با حضور مسئولان دولت، اساتید دانشگاه، 
دانشــجویان و فعالان صنعت دیجیتال با عنوان »اقتصاد دیجیتال 
پیشــران انقلاب صنعتی« برگزار شــد، چالش های نظام بانکی برای 
پیشبرد اهداف اقتصاد دیجیتال و اقدامات بانک صادرات ایران را در 
پنــج بخــش  »حکمرانی داده«، »ســرمایه گذاری و تامین مالی«، 
»استفاده از فناوری های نوین و نوآوری«، »احراز هویت« و »پرداخت« 

برشمرد.
او صیانت از ســرمایه های اطلاعاتی و داده ها در مقابل مخاطرات و 
بهره گیری از ظرفیت این داده ها برای راهبری هوشمند کسب و کارها 
و خلق ارزش برای عموم مردم را از مهمترین چالش های حکمرانی 
داده عنــوان کــرد و در خصوص اقدامــات بانک صادرات ایران برای 
برطرف کردن این دغدغه ها، گفت: بانک صادرات ایران اولین بانکی 
اســت که اداره ای تحت عنوان اداره کل هوشمند ســازی و نوآوری با 
هدف پیاده سازی بانکداری هوشمند به عنوان نسل چهارم بانکداری 
تاسیس نموده است.  »داده محوری« و »مشتری محوری« که وجوه 
تمایز بانکداری هوشــمند با نســل های پیشین بانکداری )بانکداری 
ســنتی، بانکداری الکترونیک، بانکداری دیجیتال( اســت، به عنوان 

ماموریت های اصلی این اداره کل تعریف شده است.

نرخ حق الوکاله بانک سپه برای سال ۱4۰3 سه 
درصد تعیین شد

نــرخ حق الوکالــه بکارگیــری ســپرده های 
سرمایه گذاری مدت دار بانک سپه در سال مالی 

1403 سه درصد تعیین شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه؛ با 
مصوبه هیئت مدیره بانک سپه، نرخ حق الوکاله 
بکارگیری سپرده های سرمایه گذاری مدت دار 
بانک سپه در سال مالی 1403 سه درصد تعیین 

شد.
بر اســاس این گزارش، نرخ حق الوکاله با تصویب هیئت مدیره بانک 

و برمبنای دستورالعمل بانک مرکزی تعیین می شود.

باجه خبر

معاملات بورس اولین روز اسفند 1402 در حالی 
پایان یافت که شــاخص های بازار نوسان چندانی 
نداشــتند؛ به طوری کــه در پایان بورس دیروز، 
شــاخص کل 0.04 درصــد افزایش و شــاخص 

هم وزن 0.03 درصد کاهش داشته است.
معامــلات بورس دیروز به نحوی رقم خورد که 
شــاخص کل در جهــت کنــدل روز معاملاتی 
گذشته رفتار کرد. به طوری که در پایان بورس 
دیروز، شــاخص کل با افزایش 73۸ واحدی که 
معادل 0.04 درصد این شــاخص است روبه رو 
شد. بر این اساس شاخص کل در پایان معاملات 
دیروز در ســطح دو میلیون و 71 هزار واحدی 

ایستاد.
در طــرف دیگــر اما قیمت معاملات ســهم های 

کوچک بازار سهام نزولی شد؛ به طوری که شاخص 
هم وزن بازار در پایان بورس دیروز 191 واحد که 
معادل 0.03 درصد این شــاخص اســت، کاهش 
ارتفــاع داد و به ســطح 727 هــزار و ۸6 واحدی 

رسید.
گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در 
روزگذشته، حجم معاملات را 6 میلیارد برگه سهم 
و ارزش معامــلات خــرد )ســهام، حــق تقدم و 
صندوق های ســهامی( را سه هزار و 60۸ میلیارد 

تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی ��

برخلاف روند روز گذشــته تراز ورود و خروج پول 
حقیقی، این شاخص در روزگذشته منفی بود. به 

طــوری کــه در پایان بورس دیــروز حدود 379 
میلیارد تومان پول حقیقی از بازار ســهام خارج 
شــده اســت. موضوع دیگری که باید به آن اشاره 
کرد، این اســت که تــا لحظه تنظیم این گزارش 
حــدود 144 میلیــارد تومــان پــول حقیقی از 

صندوق های درآمد ثابت خارج شده است.
بیشترین ارزش معاملات ��

در جریان معاملات دیروز سه سهم بیوتیک، کساپا 
و خودرو بیشــترین ارزش معاملات و ســهم های 
شستا، خودرو و وبملت به ترتیب بیشترین حجم 
معاملات را ثبت کرده اند. همچنین ســهم فارس 
نیز بیشترین ارزش بازار را در اختیار خود گرفت.

قصفها با افزایش 6.99 درصدی بیشترین بازدهی 

روز را از آن خــود کــرد. در مقابل، ولبهمن نیز با 
افت 6.99 درصدی در جریان بازار دیروز بدترین 

عملکرد را ثبت کرد.
ورود پول هوشمند ��

بیشــترین خالص خرید حقیقی نیز به سهم های 
بیوتیک، آردینه و وســپه تعلق گرفت. همچنین 
در جریان معاملات دیروز ســهم های ســفارس، 
وصنعت و ملت ورود پول هوشــمند داشــتند. در 
سوی دیگر، فیلترهای بورسی نشان می دهند که 
پول هوشمند از نمادهای خودرو، خساپا و وغدیر 

خارج شده است.
لازم به ذکر اســت بیشترین سرانه خرید حقیقی 
در سهم های وحافظ، قشرین و دشیری رقم خورد. 
همچنیــن خبهمن در جریــان معاملات دیروز 
بیشــترین فشــار تقاضا را ثبت کــرد. در مقابل، 

بیشترین فشار عرضه نیز در نماد سپاها بود.

دو میلیــارد دلار از دارایی هــای ارزی بابک زنجانی به 
حساب های ارزی بانک مرکزی واریز شده است.

به نظر می رسد پرونده فساد جنجالی بابک زنجانی با 
تأدیــه بدهی وی و انتقال دارایی های ارزی او از خارج 

کشور به داخل ایران به ایستگاه نهایی رسید.
ارزش مجموع اموال خارج کشور معرفی شده از سوی 
بابک زنجانی شــده اســت، حدود چهار تا پنج میلیارد 
دلار اســت و اکنــون، از این رقــم، دو میلیارد دلار به 
حساب ارزی بانک مرکزی واریز شده است. این عملیات 
پس از فروش اموال در خارج از کشــور و انتقال ارزی 
پول به بانک مرکزی توسط وکلای بابک زنجانی انجام 

شده است.
کل مبلغ بدهی بابک زنجامی دو میلیارد و هشــتصد 
میلیون دلار بود. بخشی از این مبلغ، یعنی یک میلیارد 
و ســیصد میلیون دلار آن پس از توقیف اموال بابک 
زنجانی در داخل کشور تأدیه شد. هلدینگ سورینت 
و هواپیمایی قشــم از جملهٔ اموال وی بوده اســت. یک 
میلیــارد و پانصــد میلیــون دلار از مبلــغ بدهی وی 
باقیمانده بود که به روزرسانی این بدهی، پس از چند 
سال، رقم بدهی وی را به دو میلیارد دلار افزایش داد.

روز دوشــنبه رییس قوه قضاییه از وصول بدهی بابک 
زنجانــی خبر داد و دیروز نیز رییس کل بانک مرکزی 
در این خصوص صحبت کرده اســت. گفته می شــود 
اموال بابک زنجانی در کشورهای امارات، آذربایجان و 
ترکیه قرار داشت. با توجه به اینکه ارزش اموال بابک 
زنجانی در خارج کشور حدود چهار تا پنج میلیارد دلار 
دلار بوده اســت، موضوع باقی اموال توســط مراجع 

ذیصلاح تعیین تکلیف خواهد شد.
رییس دستگاه قضا چه گفت؟ ��

رئیــس قــوه قضاییه گفــت: در نتیجــه تلاش ها و 
مجاهدت هــای همه بخش های ذیربط، اموال »بابک 

زنجانی« در خارج از کشور شناسایی و به تهران منتقل 
شــد و بنا بر کارشناســی های اولیه صورت گرفته، این 

اموال، کفافِ بدهی ها و خسارت های او، خواهد بود.
وی گفت: این محموله از اموال شناسایی شده »بابک 
زنجانی« در خارج از کشــور که به تهران منتقل شــده 
بنا بر کارشناسی های اولیه، تکافوی بدهی ها و خسارات 
نامبرده خواهد بود؛ حالا اگر اموال بازگشــته قبلی را 
هم اضافه کنیم؛ اضافه می آید البته من تاکید کرده ام 
که باز هم کارشناسی در این خصوص صورت بگیرد.

رئیس قوه قضاییه افزود: در مرحله ای از رســیدگی به 
پرونده، جمعی از اشــخاص از یک دســتگاه آمدند و 
گفتند ما می خواهیم در جهت شناسایی و بازگرداندن 
امــوال »بابــک زنجانی« کار جدیدی را آغاز کنیم؛ ما 
اعلام کردیم از این امر استقبال می کنیم البته من یک 
اولتیماتــوم دادم و ظرف زمانی مشــخصی را تعیین 
کردیــم کــه اگر باز هم ادعاهای محکوم علیه به اثبات 
نرسید و اموالی از او شناسایی و مسترد نشد که تکافوی 
بدهی هایش را بدهد، حکم قطعی و قانونی در قبال او 

اجرایی خواهد شد.
وی افــزود: بابک زنجانی، در ســال 1394 در دادگاه 
بــدوی محکوم شــد؛ پس از محکومیــت بدوی، وی 
اعتراض کرد و پرونده به دیوان عالی کشــور رفت؛ در 
آذرماه 1395 دیوان عالی، رأی صادره را ابِرام و تأیید 
کــرد؛ البتــه با این قید که اگر محکوم علیه کلیه اموال 
را مســترد گرداند می تواند از ارفاقات ذیل ماده 114 
قانون مجازات اسلامی بهرمند گردد. پس از اعلام نظر 

دیــوان عالــی، مجموعــه دادگســتری معطوف بر 
بازگرداندن اموال »بابک زنجانی« شد.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: در این مرحله، نامبرده 
اعلام کرد که در فلان کشور، 4 میلیارد دلار موجودی 
دارم؛ او از 5 الی 6 کشور نام برد که در آن ها وجوهاتی 
دارد و اسنادی را هم در این رابطه ارائه کرد؛ اما نمی شد 
بــه این اســناد اعتمــاد کرد چرا که نامبــرده قبل از 
بازداشــت، مطالبــی ارائه کرده بــود که خلاف از آب 

درآمده بودند.
رئیس عدلیه گفت: مدت تعیین شده برای بازگرداندن 
اموال »بابک زنجانی« یک بار تمدید شد؛ تا اینکه چند 
وقــت پیــش، نامبرده اعلام کرد قصد همکاری دارم و 
نشانه هایی از صدق او آشکار شد و اموال قابل توجهی 
را معرفــی کرد. نهایتاً محموله اموال به تهران منتقل 
شــده و حسبِ کارشناســی های اولیه، این محموله 
تکافــوی بدهی ها و خســارت های »بابک زنجانی« را 
می دهد؛ البته من تاکید کرده ام که مجدداً کارشناسی 
صــورت گیرد؛ با »وزارت نفت« و »بانک مرکزی« نیز 
صحبت شده و آن ها نیز مراجعه کرده و اموال را رویت 

کرده اند.
آخرین اظهارات فرزین درباره اموال ��

رییــس کل بانک مرکزی اعلام کرد: اموال بازگردانده 
شــده بابک زنجانی، دارایی های ارزی است و تماماً به 

خزانه بانک مرکزی منتقل شد.
محمدرضا فرزین ضمن تقدیر و تشکر از مقامات قوه 
قضائیه به ویژه رئیس آن قوه و دســتگاه های امنیتی 

کشــورمان گفت: پیرو مصاحبه روز گذشــته حجت 
الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای رئیس محترم قوه 
قضائیه درباره شناسایی اموال بابک زنجانی در خارج 
و انتقــال آن بــه تهــران تاکید می گــردد که اموال 
بازگردانده شده این فرد، دارایی های ارزی است و تماماً 

به خزانه بانک مرکزی منتقل شد.
نام زنجانی برای اولین بار و در جریان مشاجره جنجالی 
محمــود احمدی نژاد با علی لاریجانی در صحن علنی 
مجلس بر سر زبان ها افتاد. این تاجر ناشناخته بعد از 
روی کار آمدن دولت روحانی در ســال 92 و بازگشت 
بیژن نامدار زنگنه به وزارت نفت، با شــکایت شــرکت 
ملــی نفــت در 9 دی 1392 بازداشــت شــد. طبق 
کیفرخواست صادره از سوی دادسرای عمومی و انقلاب 
تهــران، اتهامــات بابک زنجانی عبارت بود از افســاد 
فی الارض از طریق اخلال در نظام اقتصادی کشــور، 
کلاهبرداری از شرکت ملی نفت، بانک مسکن و تأمین 
اجتماعی، پولشــویی، جعل 24 فقره اســناد بانکی و 
صورت حساب های بانکی، جعل حواله های ارزی، جعل 
دستور انتقال بین بانک ها. پس از برگزاری 26 جلسه 
رسیدگی به پرونده متهمان نفتی در شعبه 15 دادگاه 
انقــلاب به ریاســت قاضی صلواتی، حجت الاســلام 
محســنی اژه ای در 16 اســفند سال 94 اعلام کرد که 
حکم بابک زنجانی و دو متهم دیگر این پرونده که در 
دادگاه بدوی محاکمه شدند، صادر شد. دادگاه بدوی 
این ســه متهم را مفســدفی الارض تشخیص داده و به 
اعــدام محکــوم کرد و علاوه بر اعدام، متهمان را به رد 
مال شــاکی و شــرکت ملی نفت ایران و جزای نقدی 

یک چهارم پولشویی محکوم کرده است.
پس از این اتفاقات برخی احتمال آزادی بابک زنجانی 
را مطرح کر ده اند اما هنوز تصمیم قوه قضاییه در این 

زمینه مشخص نیست.

قهرسرمایهگذارانبابازارسهام

کلمبلغواریزیبهحساببانکمرکزیچقدراست؟

جزییات انتقال دارایی های ارزی بابک زنجانی

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

معاون وزیر اقتصاد اظهار داشــت: ایجاد محیط 
مســاعد بــرای ســرمایه گذاری در محــدوده 
جغرافیایی سازمان شانگهای یکی از محورهای 
مورد تأکید در ســند راهبرد توســعه اقتصادی 
2030 سازمان است که در تابستان سال گذشته 

به تصویب رسید.
علی فکری در نشست همایش شانگهای با بیان 
اینکه دیروز شــاهد برگزاری هشتمین نشست 
کارگروه ســرمایه گذاری سازمان همکاری های 
شانگهای با حضور نمایندگانی از کشورهای این 
ســازمان هستیم، اظهار داشــت: دیروز اولین 
رویداد رســمی سرمایه گذاری کشورهای عضو 
شانگهای در تهران برگزار می شود و این بیانگر 
اراده سیاسی و ظرفیت فنی ایران برای همکاری 

با ســایر کشــورهای عضو در راستای پیشبرد 
اهداف و برنامه های ســازمان است و امیدواریم 
در ایــن مســیر به عنوان عضــو جدید خانواده 
شــانگهای در حمایت های دوســتان برخوردار 
باشــیم. وی ادامه داد:  امروز تقویت همکاری و 
تقویت زیرســاخت پیشــرفت و توسعه درمیان 
مجموعه های ســازمان بیش از هر زمان دیگری 
اهمیت دارد و منطقه گرایی و همگرایی اقتصادی 
بــا رویکردهای اصلاحی و تحول خواهانه در این 
مجموعــه همراه شــده و روندهای هنجاری و 
ســاختاری برآمده از جنگ جهانی دوم و جنگ 

سرد به مثابه پیشران رویکردهای تبعیض آمیز 
و قهر آمیز و یک جانبه را به چالش کشیده است. 
معــاون وزیــر اقتصــاد گفــت: در ایــن فضا 
دســتاوردهای اقتصادی بسیاری از کشورهای 
عضو به طور جداگانه وارد همکاری های مشترک 
زیر چتر ســازمان شانگهای مورد توجه فزاینده 
ناظران بیرونی قرار گرفته است. رییس سازمان 
ســرمایه گذاری و کمک های فنی با بیان اینکه 
این الگو همکاری عنصری مؤثر در فرایند گذار 
مرکــز ثقــل گــذار بین المللی شــرق به غرب 
محســوب می شــود، ادامه داد: بنابراین تقویت 

اعتماد، تعامل و دوســتی بلند مدت و راهبردی 
بین اعضــا اهمیت بنیادین دارد. تفاهمات بین 
اعضا نشــان می دهد که یکی از الزامات تعمیق 
روابــط اقتصادی، کارآمد کردن ســاختارهای 
ایجاد و در حال ایجاد و نهادینه سازی برنامه های 
مشــترک است.فکری ادامه داد: مواجه مستمر 
با امواج حمایت گرایی و ایجاد اختلال در زنجیره 
تأمین و تولید و سایر نوسانات اقتصادی که یکی 
از آثار آن کاهش جریان اقتصادی است، حرکت 
منســجم در مســیر تحکیم پیوندها را ضروری 
می کند. گفت وگو تبادل نظر ما در این نشست 
پیرامون تشکیل نشست سرمایه گذاران سازمان 
یکی از مصادیق تلاش اســت که دستاوردهای 

مورد توجهی برای اعضا خواهد داشت.

ب
زتا

با

 معاون وزیر اقتصاد خبر داد:

آمادگی ایران برای سرمایه گذاری مشترک با سازمان شانگهای

مثلث 
ریسک های 
بورس تهران

بررسی روند شاخص کل بورس در 
زمستان های قبلی چه می گوید؟

زخم کاری سیاستگذار بورسی ��
در ســال جاری سیاستگذار از نواحی مختلف بازار 
سهام را در تنگنا قرار داده است. نخستین ترکشی 
که بر بدنه نحیف و رنجور بازار سهام در سال جاری 
نواخته شــد، مســاله نرخ خوراک شــرکت های 
پتروشــیمی بــود که زمزمه هــای افزایش آن در 
اردیبهشت ماه سبب شد بازار در مسیر نزولی قرار 
بگیــرد و 51 روز بعــد کلیــت بــازار از آنچــه در 
اردیبهشــت ماه حادث شده بود، آگاه شد. در ادامه 
و در قضیه دیگری شــرکت های پالایشی با کاهش 
ارتفاع همراه شدند که این موضوع به قیمت گذاری 
در مســاله بنزیــن مرتبــط بــود. افــزون بر این، 
سیاســتگذار بورســی همچنان در زدودن ســایه 
قیمت گذاری دستوری از سر صنایع مختلف بورس 
تهران و خاصه صنعت خودرو و ساخت قطعات که 
گرفتار زیان انباشــته های وحشــتناکی هستند، 

عاجز است.
عــلاوه بر این، بــا توجه به جهش ارزی رخ داده در 
ســال گذشــته و تجربه تورم بالای 40 درصد برای 
چندین ســال متوالی، که ســبب افزایش فشــار 
اقتصادی به آحاد مردم شده است، مهم ترین هدف 
سیاســتگذار پولی در سال جاری در جهت کنترل 
نرخ تورم قرار گرفت. با توجه به اینکه شــعار ســال 
نیز مبارزه با تورم انتخاب شد، قابل پیش بینی بود 
که سیاســتگذار پولی برای کنترل و مهار تورم در 
مسیر سیاست های انقباضی گام بردارد و در اولین 
اقدام نرخ های بهره را تا سطوح قابل توجهی افزایش 
دهد.هر چند که بیم این وجود داشت که سیاست 
افزایــش نرخ بهــره منجر به خواب رفتن بازارهای 
دارایی و از جمله بورس شــود، اما سیاســتگذار در 
مقطع کنونی ترجیح داده اســت صرفاً به مســاله 
کنتــرل نــرخ تورم بیندیشــد و تصمیم گیری در 
خصوص نتایج و پیامدهای این اقدامات را که همانا 
افزایش هزینه تأمین مالی بنگاه های تولیدی است 
به بعد بسپارد؛ بنابراین با اقداماتی که بانک مرکزی 
در ماه های اخیر انجام داده که انتشار گواهی سپرده 
30 درصدی در رأس آن قرار دارد، نرخ بهره حقیقی 
نسبت به ماه های پیش از آن افزایش قابل توجهی 
را تجربه کرده اســت و همین موضوع بخشــی از 
سرمایه های خرد و سیال موجود در اقتصاد کشور 
را که در جست وجوی مأمنی برای مبارزه با تورم، 

راهــی بازارهــای مختلــف می کــرد اکنــون به 
سمت وســوی سیستم بانکی کشور متمایل کرده 

است.
منازعه خاورمیانه ��

افزون بر مواردی که در بخش های قبلی گفته شد، 
بازار ســهام در ماه های اخیر از ناحیه ریســک های 
ژئوپلیتیک نیز در تنگنا و مضیقه قرار گرفته است. 
بعد از درگیری حادث شــده میان فلسطین و رژیم 
صهیونیســتی در مهرماه سال جاری، ریسک های 
مختلف در خاورمیانه ظهور کرد و بعد از آن هم به 
طرق مختلف در خاورمیانه اتفاقات رنگینی حادث 
شــده که در چند ماه اخیر این منطقه را به صدر 
اخبار سیاسی جهان برده است.کشور ما نیز در این 
اثنا یکی از کشورهایی بود که در تیررس ریسک های 
به وقوع پیوســته در خاورمیانه قرار داشــت و بعضاً 
تحلیل هایی در محافل مختلف در راستای سرایت 
آتش جنگ به ایران مشاهده می شد. مجموعه این 
عوامل ســبب شد بورس تهران با فقر تقاضا مواجه 
شــود و کســی به خرید ســهام گرایش پیدا نکند. 
طبیعتاً در چنین شــرایطی که تقاضایی روبه روی 
سهام نیست و هر روز شاخص های تالار شیشه ای 
با کاهش ارتفاع همراه می شوند، افرادی که سهامی 
تحــت تملــک خود دارند، برای خلاص شــدن از 
زیان های سنگین، عطای بازار سهام را به لقای آن 

می بخشند و بازار را ترک می کنند.
پلی به گذشته ��

بررسی آمارهای سنوات قبل نشان می دهد که در 

ســال های اخیر هیچ گاه در زمســتان دو ماه منفی 
توأم با کاهش شــاخص کل نداشته ایم که در سال 
جــاری ایــن موضوع رنگ واقعیت به خود گرفته و 
شــاخص کل بورس در دو ماه متوالی دی و بهمن 
بــا کاهش ارتفاع همراه شــده اســت. در دی ماه 
شاخص کل 1.95 درصد و همچنین در بهمن نیز 
4.42 درصد از ارتفاع خود را از دســت داد. این در 
حالی است که حتی در سال 99 که بازار سهام بعد 
از ریزش مرداد آن سال، اوضاع و احوال نابسامانی 
داشــت، به رغم ثبت بازدهی منفی در دی ماه، دو 
ماه بعدی را با افزایش ارتفاع شاخص کل به پایان 
رســانده بود. در سال گذشــته نیز یکی از بهترین 
عملکردهای ماهانه شاخص کل بعد از ریزش مرداد 
ســال 99 در اســفندماه به ثبت رسید که شاخص 

کل 2۸.7 درصد افزایش ارتفاع داشت.
بررســی ارزش معاملات خرد بازار سهام که شامل 
سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی است نشان 
می دهد در زمستان سال قبل که بازار با رشد همراه 
بود، به طور میانگین، روزانه ۸ هزار و 110 میلیارد 
تومان معامله در بازار ســهام انجام شــده است. در 
زمستان 99 نیز که هنوز پول های واردشده به بازار 
در سال های 9۸ و 99 در بازار حضور داشتند، رقم 
9 هزار و 753 میلیارد تومان برای این متغیر آماری 
به ثبت رســیده اســت. در فاکتور ارزش معاملات 
زمستان امسال بسیار شبیه به زمستان سال 1400 
اســت که رکود و رخوت حاکم بر بازار مانع از ثبت 

ارقام بالا در ارزش معاملات شده بود.

بورس تهران این روزها اوضاع و احوال و روزگار 
خوشی را تجربه نمی کند و می توان انبوهی از 
دلایــل را در وصــف چرایی ظهور و وقوع این 
شرایط در بازار سهام متذکر شد. شرایط مذکور 
در حالی به وقوع پیوســته که با نزدیک شدن 
به آخر سال انتظاری مبنی بر این وجود داشت 
که به رســم سنوات قبل، بازار خواهد توانست 
تحرکات مثبتی را در کلیت خود شــکل دهد 
که فعلًا این سناریو رنگ واقعیت به خود نگرفته 

است.
در گزارش حاضر، ابتدا به بررســی مهم ترین 
عواملی که سبب شده بازار سهام گرفتار چنین 
وضعیتــی شــود خواهیم پرداخت و ســپس 
وضعیت بازار ســهام در زمستان های سنوات 

قبل را بررسی خواهیم کرد.
در جریان معاملات روز گذشته بورس تهران، 
نماگرهای ســهامی با افزایــش ارتفاع همراه 
شدند. در روزی که گذشت، شاخص کل بورس 
تهران با رشد 0.32 درصدی، خود را به سطح 
2 میلیون و 71 هزار واحد رساند. نماگر هموزن 
نیــز کــه نشــانی از اثرگذاری یکســان کلیه 
نمادهای معاملاتی است و چهره بازار را به نحو 
مطلوب تــری نمایش می دهــد، 0.63 درصد 
افزایش ارتفاع داشت و نهایتاً در فرابورس نیز 
شاخص اصلی این بازار، صعود 0.5۸ درصدی 

را در روز قبل تجربه کرد.
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بورس تهران 
این روزها 

اوضاع و احوال 
و روزگار خوشی 

را تجربه 
نمی کند و 

می توان 
انبوهی از 

دلایل را در 
وصف چرایی 
ظهور و وقوع 

این شرایط در 
بازار سهام 
متذکر شد

لی
 ما

زار
با



مدیر عامل شرکت گاز استان چهار محال و بختیاری مطرح کرد:

پایداری و استمرار گاز در حوزه صنعت 
در استان چهارمحال و بختیاری

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا 
مصطفوی: صنعت گاز یکی از حیاتی ترین 
بخش هــای صنعت و اقتصاد هر کشــور 
است، زیرا در تأمین انرژی و رشد صنایع 
و تولیدات مختلف بسیار مؤثر است. استان 
چهارمحــال و بختیاری با داشــتن زیر 

ســاخت های قوی گازی و تلاش بی وقفه مردان صنعت گاز، توانســته است در 
بهره مندی از این منابع و توسعه بخش گاز پویایی داشته باشد. مردان صنعت 
گاز در این اســتان با اســتفاده از فناوری های نوین و نظارت دقیق بر فرآیندها، 
توانسته اند سیستم های تولید، انتقال و توزیع گاز را بهبود بخشیده و به پایداری 
آن در این منطقه کمک کنند. این تلاش ها منجر به افزایش بهره وری، کاهش 
هدررفت ها و بهبود کیفیت خدمات گازی برای مردم شده است. عوامل اصلی 
موفقیت صنعت گاز در استان شامل تخصص و تعهد مردان صنعت، سرمایه گذاری 
در زیرساخت های لازم، همکاری های مؤثر با دیگر بخش های صنعتی و دولتی 

و توجه به مسائل محیط زیستی و ایمنی محیط زیستی است.

برگزاری جشن ازدواج یک هزار و ۱۹۰ زوج در ایام نیمه شعبان

نقش اقتصاد- قم: حجت الاســلام مهدی 
حسین آبادی در جمع خبرنگاران اظهار 
داشــت: از سال گذشته جشن های نیمه 
شــعبان به صورت ملی برگزار و مســجد 
مقدس جمکران به عضویت کارگروه ملی 
زیارت انتخاب شــد.وی افزود: عضویت 

مســجد جمکران در کارگروه زیارت ســبب می شود که در مناسبت های نیمه 
شعبان و عید نوروز و غیره در حوزه زیرساخت های رفاهی و خدماتی ظرفیت 
ملی فعال خواهد شد.معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران بیان کرد: سال 
گذشــته شــاهد رونمایی از ســند مهدویت و انتظار بودیم، حجت الاســلام و 
المسلمین اجاق نژاد تولیت مسجد جمکران قرارگاه نیمه شعبان را با 15 کمیته 
عملیاتی تشکیل داد و از مهرماه ظرفیت های مختلفی ایجاد شد.وی بیان کرد: 
کمیته مردمی ســتاد تســهیلات زائران استان قم درصدد است میزبانی از این 
حجم زائران و پذیرایی از آنان توسط مردم انجام شود و تا این لحظه حدود 500 
مجموعه مردمی از سراســر کشــور اعلام آمادگی کرده اند تا با برپایی بیش از 2 
هزار غرفه فرهنگی، خدماتی و تعذیه در مسیر بلوار پیامبر اعظم، رینگ اطراف 

و پارکینگ های مسجد مقدس جمکران از زائران پذیرایی کنند.

برگزاری نخستین نمایشگاه جامع مدیریت شهری اهواز

 نقش اقتصاد- خوزســتان- حســین 
عســکری گراوند: مدیرکل ارتباطات و 
امــور بین الملــل شــهرداری اهواز از 
برگزاری نخســتین نمایشــگاه جامع 
مدیریت شهری شهرداری این کلانشهر 
خبر داد. سروش بزاز با اشاره به برگزاری 

نخستین نمایشگاه جامع مدیریت شهری شهرداری کلانشهر اهواز با عنوان 
روایت خدمت، اظهار کرد: شهرداری اهواز در این رویداد تلاش می کند با 
به نمایش  گذاشتن بخشی از فعالیت های انجام شده در دو سال گذشته، 
اطلاع رسانی جامعی از خدمت رسانی به شهروندان ارائه دهد و آحاد جامعه 
را در جریان آخرین و مهمترین اقدامات انجام شده در مسیرتعالی کلانشهر 
اهواز قرار دهد. وی بیان کرد: این نمایشگاه از 30 بهمن ماه تا 3 اسفندماه 
در بلوار ساحلی کیانپارس جنب کتابخانه مرکزی اهواز برپا می شود و شرکت 
 در آن برای عموم آزاد اســت. علاقه مندان می توانند از ســاعت 30: 1۸ تا

 30: 22 از بخش هــای مختلــف این نمایشــگاه در قالب بیش از 30 غرفه 
بازدید کنند.

بهره برداری از ۷۲ طرح راهداری استان همدان در دهه فجر

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماســبی: معــاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه تعداد ناوگان حمل ونقل عمومی و ساعات 
فعالیت آن در ایام پایانی سال افزایش یافته و سرویس های ویژه در مرکز 
شهر به خدمت رسانی مشغول شده اند، افزود: در تلاش هستیم با کمک 
پلیس راهور از شیوه های مدیریت میدانی ترافیک برای بهبود وضعیت 

استفاده کنیم.
به گزارش پورتال اطلاع رسانی شهرداری اصفهان، حسین حق شناس 
با بیان اینکه ترافیک ایام پایانی سال به دلیل همزمانی اعیاد شعبانیه، 
عید نوروز و ماه مبارک رمضان زودتر از همیشه آغاز شده است، گفت: 
معاونت حمل ونقل و ترافیک از ماه ها قبل برای مدیریت شــهر در این 
بازه زمانی آمادگی داشته و تغییر زمان بندی تقاطع ها، ایجاد محدودیت 
مقطعی ورود وســایل نقلیه شــخصی به محدوده مرکز شهر، استفاده از 
تجهیزات و سامانه های هوشمند و مدیریت یکپارچه امکانات و تجهیزات 

را در دستور کار قرار داده است.
وی با بیان اینکه تعداد ناوگان حمل ونقل عمومی و ساعات فعالیت آن 
 در ایــن روزهــا افزایــش یافته و ســرویس های ویژه در مرکز شــهر به 

خدمت رسانی مشغول شده اند، افزود: در تلاش هستیم با کمک پلیس 
راهور از شیوه های مدیریت میدانی ترافیک برای بهبود وضعیت استفاده 
کنیم.معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان تخلفات ترافیکی 
بعضی وسایل نقلیه شخصی و کامیونت های حمل بار در مرکز شهر را 
عامل ایجاد گلوگاه و اختلال در شــبکه معابر دانســت و تاکید کرد: با 
هماهنگی و پیگیری پلیس راهور با تخلفات پارک دوبل و توقف غیرمجاز 

در این ایام برخورد قانونی خواهد شد.
وی بــا اشــاره بــه محدودیت های شــبکه معابر شــهری از نظر حجم 
ســرویس دهی به وســایل نقلیه بیان کرد: توجه و اهتمام به حمل ونقل 
همگانی و اولویت دهی به این بخش از موضوعاتی اســت که در تمامی 
شهرهای بزرگ و پیشرفته دنیا اجرا می شود و موجب کاهش استفاده 
از خــودروی شــخصی، کاهش آلودگی هــوا و جلوگیری از اتلاف وقت 

شهروندان خواهد شد.

شده است که از این میزان 2۸7 کیلومتر در هفته 
دولت به بهره برداری رسیده است و 216 کیلومتر 
نیز در دهه مبارک فجر به بهره برداری می رسد. 
او گفــت: همــه این طرح ها با هدف تأمین ایمنی 
عبــور و مــرور، کاهش میزان خرابی راه و افزایش 
عمران، کاهش هزینه های استهلاک وسایل نقلیه 
و همچنین ایجاد شرایط مناسب برای رسیدن به 
موقع به مقصد است.آهکی با اشاره به بهره برداری 
بیش از 23 کیلومتر راه روستایی در دهه مبارک 
فجر تاکید کرد: از ابتدای سال تاکنون در مجموع 
 بیش از 42 کیلومتر راه روســتایی ســاخته و به 
بهره برداری رسیده است که این میزان از راه های 
روستایی در استان بی شک تأثیر بسزایی در رفع 

محرومیــت و ارتقای ســطح دسترســی خانوار 
روســتایی از راه مناســب آسفالته و شاخص های 
توسعه روستایی خواهد داشت.مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان همدان تصریح کرد: 
اصلاح و رفع 21 مقطع از نقاط پر تصادف استان، 
اجــرای بیش از 11 کیلومتر ایمن ســازی راه ها 
شــامل روشنایی و نیوجرسی، ساخت 7 دستگاه 
ابنیــه فنی کنارگذر و زیرگذر، نصب و راه اندازی 
و یک دســتگاه دکل خودایســتا 36 متری نیز در 
این ایام به بهره برداری می رســد.آهکی با تاکید 
بر درزگیری بیش از 20۸ متر از راه های ارتباطی 
شریانی زیرپوشش این اداره کل گفت: یک واحد 
مجتمــع خدماتی رفاهی بیــن راهی، یک واحد 

ساخت نمازخانه بین راهی سوباشی و 33 دستگاه 
سامانه های هوشمند ITS در محورهای مواصلاتی 
استان از دیگر اقدامات این اداره کل است که در 
 دهــه مبــارک فجــر امســال، افتتــاح و مورد

 بهره برداری قرار می گیرد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان همدان خبرداد:

نقش اقتصاد_همدان_پریزاد پاکدل: مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای اســتان همدان گفت: 72 طرح با اعتباری افزون 
بــر ۸50 میلیــارد تومان در دهه فجر امســال به بهره برداری 
می رســد. مهرداد آهکی افزود: از ابتدای امســال تاکنون 504 
کیلومتر از محورهای اصلی و شریانی استان روکش آسفالت

افزایش تعداد ناوگان حمل ونقل عمومی شهر در ایام پایانی سال
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان خبر داد:
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نقش اقتصاد- هرمزگان- جمیله دبیری نیا: آئین تجلیل از 
صادرکننــدگان برتر با حضور وزیر صمت، رئیس اتاق 
بازرگانی، نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی، 
بازرگانــان، فعالان اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی در 
سالن همایش این اتاق برگزار شد.رئیس اتاق بازرگانی 
هرمزگان در این آئین ضمن گرامیداشــت فرارسیدن 
چهل و پنجمین سالگرد انقلاب اسلامی، گفت: استان 
هرمزگان در طول تاریخ پیشــتاز و پیشــانی بازرگانی و 
تجارت خارجی کشــور محسوب شده مردم این دیار با 

لنج های بادبانی دریاها را طی می کردند.محمدرضا صفا 
با تبریک روز ملی صادرات و پاسداشت زحمات فعالان 
اقتصادی و دست اندرکاران این حوزه، افزود: بازرگانان 
در کنار عرضه کالاهای داخلی فرهنگ ایرانی اسلامی 
را نیــز بــه خطه آفریقا انتقال داده اند تاریخ بیش از 90 
ســاله اتاق بازرگانی بندرعباس و تعلق نام آوران عرصه 
تجارت کشــور به این خطه نشــانه اهمیت و تأیید این 
موضوع است.صفا، با بیان اینکه امروزه توسعه صادرات 
یکی از ضروریات اقتصاد ملی اســت و صادرکنندگان 

سفیران و جلوداران رشد اقتصادی کشور است، عنوان 
کــرد: کســانی کــه علیرغم مقررات دســت و پاگیر و 
تحریم های ظالمانه تولیدات داخلی کشور را با سختی 
بسیار در بازارهای جهانی عرضه می کنند و علاوه بر آن 
معرف و ســفیر فرهنگ ایرانی اســلامی، قابل تقدیر و 
تحســین هســتند.وی، بیان داشت: امروز که روز ملی 
صادرات است دست تک تک آنان را می فشارم و حمایت 
تمام قد اتاق از صادرکنندگان و آمادگی برای پیگیری 

مطالبات در جهت رفع موانع آنان اعلام می کنم.

به همت اتاق بازرگانی هرمزگان صورت گرفت؛

برگزاری آئین تجلیل از صادرکنندگان برتر

مجلس آینده باید نگاه عمل گرایانه به دغدغه های حوزه تولید را در دستورکارقراردهد
مهندس عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین مطرح کرد :

نقــش اقتصاد- قزوین- آزاده مافــی: رییس اتاق بازرگانی 
قزویــن گفت: برای تقویت حوزه های اقتصادی و تولیدی 
می بایست وقت گذاشته شود و نمایندگان مجلس آینده 
باید در کنار صنعت و تولید قرار گیرند چرا که پویایی این 
بخش ها، در افزیش مشارکت های اجتماعی نقش بسزایی 
دارد.مهندس عبدیان در جلســه هم اندیشــی تعدادی از 
کاندیداهــای انتخابــات مجلس در حوزه انتخابیه قزوین 
آبیک و البرز با جمعی از فعالان اقتصادی و صنفی استان 
که عصر شنبه2۸ بهمن در سالن اجتماعات وکیل التجار 
اتاق بازرگانی قزوین برگزار شــد، موضوع مشــارکت را 
مهم ترین مقوله در برهه کنونی ذکر کرد وگفت: به دلایل 
مختلفی، وضعیت به گونه ای پیش رفته که بخش اقتصادی 
انتقادات جدی را نسبت به عملکرد برخی نهادها دارند و 
تأثیر آن را در میزان مشارکت این بخش در انتخابات های 
گذشــته مشــاهده کرده ایم.وی افزود: ریل گذاری مسیر 
حرکتی کشور را مجلس شورای اسلامی با قانونگذاری و 
نظارت بر آن انجام می دهد و اگر این ریل گذاری اشتباه 
باشد پیامدهای سوء و عوارض آن قطعاً دامنگیر نمایندگان 
بخش خصوصی می شود. رییس اتاق بازرگانی قزوین ادامه 
داد: هدف از برگزاری این نشست، حضور حداکثری فعالان 

اقتصادی در انتخابات است تا در این دوره، بخش خصوصی 
با انتخابات آشــتی کند و مشارکت بیشتری داشته باشد. 
در این نشست از کاندیداهایی که در نظرسنجی ها بیشترین 
رأی را داشتند دعوت کردیم تا بتوانیم با دیدگاه ها و رزومه 
وبرنامه های این افراد در حوزه اقتصادی آشنا شویم.رئیس 
پارلمان بخش خصوصی استان تصریح کرد: چراباید یک 
فردی که ســابقه یکروزمدیریت تخصصی ندارد؛ درفلان 
وزارتخانــه مهم کشــوردرجایگاه مدیرکلی بنشــیند؟ 
اگروزارت دفاع این میزان دربرنامه های خود به موفقیت 
دست یافته به دلیل اهمیت بخشی به نیروهای متخصص 
و کارشــناس است؛ امری که دروزارتخانه های اقتصادی 
کمتردیده می شود درحالی که نیروهای زبده بسیاری در 
وزارتخانه های صمت، نیرو وجهادکشاورزی به خدمتگزاری 
می پردازند.مهنــدس عبدیــان اضافه کرد: در موضوعات 
مرتبط با اقتصاد جامعه گرایش سیاســی خود را اعِمال 
نمی کنیــم و از کاندیداهــا می خواهیــم رفــع و کاهش 
دغدغه های این بخش را فارغ از ســلایق شــخصی دنبال 
کنند و در این مسیر از مشورت و نظرات فعالان اقتصادی 
بهره مند شــوند. این مســوول تصریح کرد: برای تقویت 
حوزه های اقتصادی و تولیدی می بایســت وقت گذاشته 

شود و نمایندگان مجلس آینده باید در کنار صنعت و تولید 
قــرار گیرنــد چرا کــه پویایی این بخش هــا، در افزیش 
مشــارکت های اجتماعی نقش بسزایی دارد. رئیس اتاق 
بازرگانی قزوین عنوان کرد: مردم در حوزه معیشت و درآمد 
مشکل دارند و اگر درآمد مردم نسبت به هزینه های آنها 
بالا برود دیگر با مشکلات خاصی دست و پنجه نرم نخواهند 
کرد. در این دوره از انتخابات، با روسای اتاق های بازرگانی 

اســتان های دیگر رایزنی کرده ایم و تصمیم بر این شــده 
چنین نشست هایی با کاندیداها برگزار شود تا شاهد حضور 
پررنگ فعالان اقتصادی و صنعتی در انتخابات 11 اسفند 
باشــیم. ضمن آن که می توانیم بابررسی برنامه های ارائه 
شــده امروز توســط کاندیدها به جمع بندی مشــخصی 
 درموردچگونگــی حضــورحـــداکثری درانتخابــات

دست یابیم.

رکورد تولید برق در نیروگاه شهید مفتح همدان

نقــش اقتصاد-همدان-پریزاد پاکدل: مدیرعامل نیروگاه 
شــهید مفتح همــدان با بیان اینکــه تولید این واحد 
نیروگاهی در دوران دولت سیزدهم 1۸ میلیون مگاوات 
ساعت انرژی بوده است، گفت: در این دوره رکورد تولید 

برق طی عمر 30 ساله فعالیت آن شکسته شد.
عبدالمجید دیناروند روز جمعه در جمع خبرنگاران در 
بازدید از این واحد نیروگاهی افزود: در پیک تابســتانی 
موفق شدیم یک درصد بیش از توان خود برق تولید و 

به شبکه سراسری منتقل کنیم.
وی بــا بیــان اینکه مطابق با گام دوم انقلاب و تاکیدات 
مقام معظم رهبری حرکت خود را تنظیم کرده و پیش 
می بریم، تصریح کرد: در دولت سیزدهم دستاوردهای 
بسیار ارزشمندی داشتیم از جمله اینکه با توان نیروهای 
داخل نیروگاه، پروژه منحصر به فرد ترازبندی شــیب 
توربین واحد شــماره یک ایــن مجموعه را بدون هیچ 

هزینه ای انجام دادیم که این کار در دنیا بی سابقه و بی 
نظیر بود.

مدیر عامل نیروگاه شــهید مفتح با بیان اینکه نیروگاه 
شهید مفتح ارزان ترین نیروگاه تولید برق در کشور شده 
است افزود، ما رکورد تولید برق را در طی سی ماه گذشته 
شکســتیم که در عمر 30 ســاله نیروگاه بی نظیر بوده 

است.
وی همچنین با اشاره به این موضوع که در دولت سیزدهم 
10 هزار ساعت تعمیرات اعم از تعمیرات دوره ای، نیمه 
اساســی و اساســی با توان داخلی نیروگاه و نیروهای 
متخصص انجام شده است گفت: نصب و راه اندازی یک 
واحد جدید نیروگاهی در نیروگاه گازی دورود در دستور 
کار قرار دارد و این نیروگاه نیز با 56 سال بهره برداری 

همچنان از نیروگاه های خوب در کشور است.
دیناروند خاطرنشــان کرد: به علت اســتفاده نیروگاه از 
پساب فاضلاب شهر همدان، رسوب زیادی روی مسیر 
پساب در کندانسور واحدهای نیروگاه اتفاق می افتد که 
با کمک یک شــرکت دانش بنیان و با اســتفاده از یک 
سری مواد شیمیایی که خاصیت پاک کنندگی داشتند، 
به آن موادی اضافه کردیم و به محصول نیروگاهی تبدیل 
شد، این محصول باعث شد هم نیروگاه بهتر کار کند و 
هم مصرف داخلی پایین تر بیاید، ضمن آنکه فرایند این 

اقدام موفق به سایر نیروگاه های کشور نیز عرضه شد.
وی همچنیــن بــا بیان اینکه ظرفیت تولید انرژی ما در 

کل کشــور از ابتــدای انقــلاب 3/14 برابر یعنی هزار و 
چهارصد درصد افزایش یافته است، عنوان کرد: در این 
راستا انرژی تولیدی کشور در مقایسه با قبل از انقلاب 

22 برابر شده است.
مدیر عامل نیروگاه شهید مفتح با اشاره به اینکه ما در 
زمره ده کشور برتر تولید انرژی الکتریکی هستیم و در 
زمینــه ســاخت قطعــات و تعمیــرات نیروگاهی به 
خودکفایی رسیده ایم، گفت: نیروگاه پر افتخار شهید 
مفتح 30 ســال است که همانند روز اولش فعال است 
و این مســاله تعجب تکنســین های خارجی را بدنبال 
داشــته اســت.وی در پایان افزود: با توان و تخصص 
نیروهــای داخلی ما نه تنها به نیروی خارجی احتیاج 
نداریــم بلکه تمام فعالیــت اورهال یا همان تعمیرات 
اساســی توســط جوان های پرتلاش مملکت اسلامی 

انجام می شود

دهکده تفریحی توریستی  گنجنامه و حضور در هفدهمین 
نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته 1402

روز 23 بهمن ماه آغاز و تا روز جمعه 26 بهمن ادامه داشت. 
این نمایشــگاه که بخش های مختلفی داشــت، یکی از 
مهمترین غرفه هایش مربوط به همدان و دســتاوردها و 
ظرفیت های گردشگری استان همدان بود.رحمانی روابط 
عمومی دهکده توریســتی گنجنامه گفت: در میان این 
غرفه، بخشی به طور اختصاصی مربوط به معرفی دهکده 
تفریحی، توریستی، ورزشی گنجنامه بود و در آن نه تنها 
فعالیت ها، امکانات، ظرفیت های مجموعه گنجنامه معرفی 
می شد؛ بلکه به نوعی کل گردشگری استان به صورت یک 
بسته به بازدیدکنندگان ارائه می شودتا در صورت تمایل 
و با اولین برنامه ریزی برای سفر، استان همدان را به عنوان 
مقصد انتخاب کنند.وی افزود: در کانتر گنجنامه، نخست 
از مراجعه کننده سؤال می شد که آیا به همدان سفر کرده 
است؟ اگر سفر کرده بود، این موضوع مطرح می شد که آیا 
به دهکده تفریححی توریستی گنجنامه رفته، نظرش چه 
بوده، آیا از امکانات تفریحی، ورزشی، اقامتی و ... استفاده 
کرده؟ نظرش در مورد کیفیت آن ها چه بوده است، آیا با 
تله کابین گنجنامه به سمت دشت میشان رفته؟ نظرش 
در مورد تله کابین چه بوده است، و آیا در مقایسه با سایر 
استان ها و شهرهایی که تله کابین دارند قرار داده است؟ 
این ها و موارد دیگر نخســتین ســوالاتی بود که از برخی 
مراجعه کنندگان می شد و به نسبت پاسخی که برای هر 
کدام از ســؤالات داشــتند، توضیحاتی در مورد مجموعه 
گنجنامه داده می شد.رحمانی خاطر نشان کرد: کار بعدی 
این کانتر، معرفی ظرفیت های گردشــگری اســتان برای 
مراجعه کنندگان و علاقمندان به استان همدان بود. شاید 
اولین تصور و تصویری که همه از استان همدان دارند این 
است که همدان شهر سردی است، بنابراین در برنامه های 
سفرشان، گونه ای برنامه ریزی می کنند که در فصول گرم 

ســال به همدان ســفر کنند، این در حالی ست که زیبایی 
همدان اتفاقاً در ســرمای زمســتان است. توضیح اینکه 
همدان در زمســتان، یکی از زیباترین مقاصد گردشگری 
کشور است، کاری است که در این بخش صورت می گرفت.

رحمانی یاداور شــد: مراجعه کننــدگان اغلب از امکانات 
دهکده سؤال می کردند و اینکه آیا تله کابین در ایام زمستان 
و بارش برف هم به مسافران خدمات ارائه می کند؟ سؤالات 
دیگر مربوط به ظرفیت های مجموعه گنجنامه بود. اینکه 
سورتمه ریلی در چه مسیری حرکت می کند و آیا هر سن 
و سالی می تواند از این امکان بهرمند شود؟ غار آکواریوم 
کجاست و شباهت آن با غار علیصدر چیست، و اینکه آیا 
این غار دست ساز است.محمد حجت رحمانی خاطر نشان 
ساخت: سؤالات دیگر در مورد اقامتگاه های کوهستانی یا 
همــان ویلاهای کوهســتانی بود. ویلاهای کوهســتانی 
گنجنامه جزو منحصربه فردترین اقامتگاه های کوهستانی 
در کشور به شمار می رود. این اقامتگاه های غیر از امکاناتی 
که در اختیار گردشگر قرار می دهد، یکی از کم نظیرترین 
چشــم اندازها را هم برای میهمان رقم می زند.مدیر روابط 
عمومی دهکده تفریحی توریســتی گنجنامه اضافه کرد: 

آنچه در این دوره از نمایشگاه گردشگری و صنایع وابسته 
در بخش همدان و کانتر گنجنامه محقق شد این بود که 
باید در مورد همدان به صورت جدی درباره گردشــگری 
زمستان طرح و برنامه داشت و به مخاطب ارائه کرد. این 
که فقط همدان را مقصد تابستانه مردم ایران و گردشگران 
خارجی بدانیم، نه تنها برای همدان مشــکلاتی را در پی 
دارد، بلکه نمی تواند به صورت پایدار درآمدزایی شــایان 
توجهی برای جامعه پیرامونی آن داشــته باشــد، بنابراین 
وقتی می شود روی گردشگری استان به عنوان یک کنش 
هدفمند برای درآمدزایی جامعه پیرامونی حساب کرد، که 
در تمام ایام ســال پذیرای مهمانان باشد.دهکده تفریحی 
توریستی گنجنامه، در گردشگری استان همدان و غرب 
کشــور به عنوان یک منطقه نمونه گردشــگری، توانسته 
بخشــی از این تغییر تصور گردشــگر به استان همدان را 
محقق کند، اما امروز، بیش از هر زمان دیگری، مجموعه 
مدیریتی استان باید یکسو شوند، تا همدان را در سراسر 
ایران به عنوان یک اســتان نمونه در گردشــگری معرفی 
کنند؛ باشــد که از این گذرگاه، قطار توســعه گردشگری 

استان سریعتر گذر کند.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبني اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابــر رای شــمارهای 14026031۸00400۸4۷1 و 14026031۸00400۸4۷4 مورخــه 
1402/10/14موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی رودبار، تصرفات محمد اکبری فرزند حسینعلی و خانم افسانه رشید و 
یابی فرزند ذبیح اله مورد تایید قرار گرفت.1- ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر قسمتی 
از اعیان احداثی جهت الحاق به پلاک مجاور) مشــاعا بالســویه( 44/۷۸ متر مربع به شماره 
پــلاک فرعــی 206۸ مجزی از پلاک 2۷4 از اصلی 3 واقع در وپایه بخش 1۸ گیلان از مالکیت 
معصومه حق پرســت و غیرو به آدرس شهرســتان رودبار - وپایه محرز گردیده است.الذابه 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1635رم الف 

تاریخ انتشار نوبت اول:1۸ /1402/11 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/12/02
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي

و   14026031۸00400۸524 و   14026031۸00400۸523 شــمارهای  رای  رابــر  ب
14026031۸00400۸525 1402 مورخــه1402/10/16 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات مرتضی 
رشــید و باینی و خانم افسانه رشــید ویایی و مصطفی رشیدی فرزندان محمد مورد تایید 
قرارگرفت.1- دو سهم مشاع از پنج سهم ششدانگ برای مرتضی رشید و پایئی و یک سهم 
مشاع از پنج سهم ششدانگ برای فاطمه رشید و پاینی و دو سهم مشاع از پنج سهم ششدانگ 
برای مصطفی رشید و پاینی یک قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی) منافع مورد ثبت مادام 
الحیات متعلق به محمد رشید و عظمت شاقلانی لور( به مساحت 154/31 متر به شماره پلاک 
فرعی 2069 مجزی از پلاک 2۷4 از اصلی 3 واقع در وپایه بخش 1۸ گیلان از مالکیت معصومه 
حق پرست و غیر و به آدرس شهرستان رودبار - وپایه محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1633رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول:1۸ /1402/11 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/12/02

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف 

برابــر آراء صــادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض 
محمد احمد زاده حصاری بشــماره شناسنامه 3106 بشماره ملی 2120362696 
صادره از گرگان فرزند حبیب اله متقاضی کلاسه پرونده 1402114412001000663 
در ششــدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 110.60 
متــر مربع از پلاک 3- اصلی واقــع در اراضی اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 
گــرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی د دارد. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که 
نســبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض به مرجع ثبتی، 
دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را 

به این اداره ارائه نمایند. 
شناسه آگهی: 1659612

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/11/16 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/02 
حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان از طرف محمد فندرسکی 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضــی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
14026031۸01۷0049۷3 مــورخ 1402/9/25 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشــهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /
خانم ناهید ســهرابی وســکه فرزندرستم بشماره شناســنامه 604 صادره از 
رضوانشهر در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 245/29متر مربع مشتمل 
بر بنا احداثی پلاک 1۷26 فرعی از 14 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 66فرعی 
از 14اصلی واقع در قریه خلخالیان بخش 2۷ گیلان خریداری ازمالک رســمی 
آقای / خانم اســفندیار سهرابی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 

قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

913/6۸4رم الف- شناسه آگهی: 165۷9۸9 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/11/1۷ - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/02

رئیس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - آرمان کاظمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شــماره 140260329015000230-  1402/11/0۷ هیات اول/دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک ایوانکی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
- خانم عابدین ســاعدی پور فرزند محمد به شماره شناسنامه 2۷۸۸ صادره از در 
ششــدانگ  یک باب ساختمان به مساحت420/66 متر مربع جز پلاک 1420 فرعی 
از 164 اصلی قطعات اول و ســوم تفکیکی واقع در ایوانکی خریداری از ورثه مالک 
رسمی محمد دگرگون محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی 1666۷۷9

تاریخ انتشار نوبت اول   1402/12/02  - تاریخ انتشار نوبت دوم  1402/12/19
  حسین چلوئی - رئیس ثبت اسناد و املاک

مفقودی

 برگ سبز موتور سیکلت تیپ CDI125 رنگ مشکی مدل 1390 نوع سوخت بنزین 
به شماره موتور 156FMINBEB025343 و شماره پلاک 516- 633۸5 متعلق 
به آقای سید سعید مصطفی نسب به شماره شناسنامه و شماره ملی  4۸4014626۸ 

محل صدور شناسنامه ازنا  نام پدر سید مراد مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.  
کرمانشاه  

مفقودی

 فاکتور فروش، ســند کمپانی سواری هاچ بک سیســتم ام. وی. ام تیپ 315H رنگ 

سفید- روغنی مدل 1392 نوع سوخت بنزین به شماره پلاک   19    149 س 5۸    به نام 
مهرداد جلیلیان به شماره ملی 6419۷01120 نام پدر ایمان مفقود و از درجه اعتبار ساقط 

است. 
  کرمانشاه

)مفقودی پروانه مسکونی(

 پروانه  ســاختمانی یک باب واحد مســکونی  به مساحت 2۸9/25  متر مربع به نام  ماه 
بس مودت جا  به شــماره ملی 4231303320 واقع در اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
شهرستان بویراحمد بخش مرکزی شهر مادوان  محله مادوان خیابان  مدرس  خیابان 

شهید بهشتی پلاک 9 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
  یاسوج

 ) مفقودی برگ سبز خودرو(

برگ سبز خودروی سواری سیستم ام .وی. ام  تیپ ARRIZO5-CVT  مدل1401 به 
رنگ نوک مدادی به شماره موتورMVME4T15BAKN017484. به شماره شاسی
NATFCANR0N1009028 به شــماره پلاک 24 د1۷9 ایران 49 به نام مرتضی 

شکوهیان به شماره ملی 426۸۸۸93۸۸ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  
یاسوج  

) مفقودی کارت خودرو(

 کارت خودروی ســواری سیســتم پراید  تیپ جی تی ایکس آی  مدل 13۸5 به رنگ 
نقره ای متالیک به شــماره موتور 16۷9953 به شماره شاسیS14122۸524۸33۸به 
شماره پلاک 4۷ ج 961 ایران 49 به نام  ابو الفضل بایک به شماره ملی 4232151۸34 

 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
 یاسوج

 ~

مفقودی مدارک خودرو 
 بــرگ کمپانــی خــودروی  هــاچ بــک  کویک مــدل 1402 به رنگ ســفید

M159۸669۷2 :مشکی به شماره موتور _ 
به شماره شاسی :  NAPX212AAP1167769به شماره شاسی :  15 _ 22۸ ج 

2۸ به مالکیت پونه پور مهدی وطن خواه 
مفقود و از درجه اعتبار ساقط میباشد. 

   کردستان
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افزایش ۱3 درصدی مصرف بنزین
 نسبت به پارسال

مدیــر عامل شــرکت ملی پخش فراورده هــای نفتی گفت: 
متوســط مصرف بنزین در مقایسه مدت مشابه سال گذشته 
12 تا 13 درصد افزایش داشته است و در حال حاضر تمامی 
بنزین را از پالایشــگاه های داخــل تحویل می گیریم. جعفر 
سالاری نسب در جمع خبرنگاران با بیان اینکه میزان کنونی 
مصرف روزانه در حال حاضر 115 میلیون لیتر اســت، اظهار 
کرد: به خاطر تقارن نوروز با ایام ماه رمضان هنوز مشــخص 
نیســت که چه میزان مصرف افزایش پیدا کند. هفته آینده 
می توان در این خصوص نظر داد. میزان ذخایر کافی اســت و 
مشــکلی نیست. سالاری نسب در پاسخ به سؤال ایسنا درباره 
واردات بنزین گفت: اکنون تمامی بنزین را از پالایشگاه های 
داخــل تحویل می گیریــم و واردات نداریم. وی با بیان اینکه 
برای رونمایی از سامانه ثبت آنلاین درخواست کارت هوشمند 
ســوخت آمادگی کامل داریم، گفت: تمامی اقدامات لازم را 
انجام داده ایم، سامانه طراحی شده و آماده بهره برداری است.

پیشی گرفتن ایران از قطر در برداشت گاز

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس با بیان این که امروز ما 
بیش از شریک خودمان از میدان مشترک برداشت می کنیم، 
افزود: در حال حاضر برداشــت ما از میدان مشــترک پارس 
جنوبــی حــدود 710 میلیون مترمکعب اســت در حالی که 

شریک ما حدود 650 میلیون متر مکعب برداشت می کند.
اسدی به سرمایه گذاری 150 میلیارد دلاری در منطقه ویژه 
پــارس اشــاره کــرد و گفت: امــروز در فشــارافزایی چاه ها 

متخصصین ما کارها را به پیش می برند.
وی با بیان اینکه بین 70 تا 75 درصد از گاز کشــور در این 
منطقه تولید می شود، افزود: این خدمت بزرگی است که نظام 
جمهوری اســلامی به مردم می کند و باید خداوند را شــاکر 

باشیم.
اسدی با بیان اینکه باید قدر این نعمت را بدانیم، ابراز داشت: 
بــرای ذره بــه ذره گازی که مصرف می شــود نظام جمهوری 
اسلامی صد برابر پولی که ما پرداخت می کنیم هزینه می کند.

وی هزینه احداث یک فاز پالایشگاهی را حدود شش میلیارد 
دلار عنــوان کــرد و گفت: در حال حاضر روزانه 700 میلیون 
متر مکعب گاز تولید و 700 هزار بشکه میعانات گازی تولید 

می کنیم.
اسدی با بیان اینکه خوراک پالایشگاه ستاره خلیج فارس که 
40 درصد بنزین کشور را تولید می کند از این منطقه تأمین 
می شود، افزود: 4۸ درصد تولید پتروشیمی کشور در منطقه 

ویژه پارس است.

 پروژه ای 
انرژی بر و 
بیهوده؟

طرح قطار مغناطیسی برلین؛

دولــت برلیــن طرحی را برای ســاخت یک قطار 
مغناطیسی بدون راننده ارائه کرده است اما فعالان 
محیط زیست آن را محکوم کرده اند چرا که »گران، 

انرژی بر و بیهوده« است.
دولــت برلیــن طرحــی برای ســاخت یک قطار 
مغناطیســی بدون راننده ارائه کرده. این طرح با 
حمایت دولت فدرال آلمان و شــرکت حمل ونقل 
برلین روبرو شــده است، اما فعالان محیط زیست 
آن را محکوم کرده اند. آن ها استدلال می کنند که 

این پروژه گران، انرژی بر و بیهوده است.
طرح قطار مغناطیســی برلین قرار است به عنوان 
بخشی از تلاش های شهر برای کاهش انتشار کربن 
مورد استفاده قرار گیرد اما با انتقاد شدید گروه های 

آب وهوایی مواجه شده.
به نقل از گاردین، دولت برلین پیشنهاد کرده است 
که یک راه آهن آزمایشی 5 تا 7 کیلومتری با هزینه 

تخمینی ۸0 تا ۸5 میلیون یورو بســازد. این قطار 
قرار اســت برای حمل مســافران و کالاها استفاده 
شــود و به گفته دولت، به برلین کمک می کند تا 
به هدف خود برای رسیدن به صفر خالص تا سال 

2045 دست یابد.
چرا قطار مغناطیســی به اهداف آب وهوایی  ��

کمک نمی کند؟
با این حال، فعالان محیط زیست استدلال می کنند 
که این پروژه به اهداف حفاظت از آب وهوا کمکی 
نمی کنــد. آن هــا می گوینــد کــه پــروژه قطار 
مغناطیســی گران تر از گسترش زیرساخت های 
حمل ونقل موجود اســت و انرژی بیشتری مصرف 
می کند. آن ها می گویند که منابع در دسترس باید 
برای گسترش زیرساخت های حمل ونقل موجود، 
ماننــد قطارهــای زیرزمینی، ترامــوا و اتوبوس، 
استفاده شود. این زیرساخت ها ارزان تر و کارآمدتر 
هستند و به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای کمک 

می کنند.
در مقابل، دولت برلین استدلال می کند که »قطار 
مغناطیســی بدون راننده« راه حلی نوآورانه برای 
کاهش ترافیک و آلودگی هوا است. آن ها می گویند 
که این قطار می تواند سریعتر از وسایل نقلیه دیگر 

حرکت کرده و آلودگی کمتری را تولید کند.
طرح مورد بحث احیای M-Bahn دهه 19۸0 
اســت. این قطار از کروزبرگ تا تیرگارتن می رفت 
و تا ســال 1991 به طور منظم مورد اســتفاده قرار 

می گرفت.
کاهش ترافیک بر طرح جدید؟ ��

حامیــان طرح جدیــد M-Bahn می گویند که 
قطــار مغناطیســی می تواند بــه کاهش ترافیک 
خــودرو در شــهر کمــک کند. آن هــا همچنین 
اســتدلال می کنند که قطار ارزان تر و آســان تر از 

ساخت یک خط زیرزمینی جدید است.
با این حال، فعالان محیط زیست می گویند که این 

ادعاها اغراق آمیز هستند. آن ها تاگید می کنند که 
قطار مغناطیسی بدون راننده فقط در مسافت های 
کوتاه مؤثر اســت و برای مســافت های طولانی تر، 
قطارهای زیرزمینی یا ســریع الســیر گزینه های 

بهتری هستند.
بحث داغ در مورد طرح قطار مغناطیسی ��

پروژه قطار مغناطیسی بدون راننده هنوز در مراحل 
اولیه است و مشخص نیست که آیا به مرحله اجرا 
می رســد یا خیر. با این حال، پروژه یادشــده بحث 
داغی را در مورد آینده حمل ونقل در برلین ایجاد 

کرده است.
تیلمن هویزر، از انجمن حفاظت از محیط زیست 
و طبیعــت، می گویــد: »قطار مغناطیســی ایده 
مســخره ای برای همه کســانی است که در مورد 
بهبود سریع اقدامات اقلیمی جدی هستند. تأمین 
مالی پروژه های پوچ مانند این، نمی تواند هدف ما 

باشد.«
هویــزر همچنین خواســتار تفکــر دقیق تر برای 

هزینه کرد بودجه آب وهوا شد. او می گوید: »بحران 
آب وهوا بســیار جدی تر از آن است که بتوان با آن 
بــازی کرد؛ بــه گونه ای که گویــی بهانه ای برای 
ســرگرمی است. پروژه های فانتزی ساخته شده از 
بتــن، هیچ کمکی به اهــداف حفاظت از آب وهوا 

نمی کند.«
پروژه قطار مغناطیســی همچنیــن با انتقاد نبود 
شــفافیت مواجه شــده اســت. دولت برلین هنوز 
جزئیات دقیقی در مورد مسیر، زمانبندی و منابع 

مالی پروژه ارائه نکرده است.
طــرح »قطار مغناطیســی بــدون راننده برلین« 
مخالفان زیادی میان فعالان محیط زیســت دارد. 
با توجه به انتقادات شــدید گروه های آب وهوایی، 
مشخص نیست که آیا طرح M-Bahn به مرحله 
اجــرا می رســد یا خیــر. با این حــال، طرح قطار 
مغناطیســی نشــان دهنده چالش هایی است که 
دولت ها در تلاش برای کاهش انتشــار کربن با آن 

مواجه هستند.
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روزنامه نگار
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مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه 
هم اکنــون بر اســاس قوانین مناقصات امضای 
یک قرارداد نفتی بیش از حد طول می کشــد، 
گفــت: تعدد قوانیــن حاکم بر صنعت نفت نیز 
باعــث طولانــی شــدن بیش از حــد امضای 

قراردادها می شود.
محســن خجســته مهر  دیروز )دوشــنبه، 30 
بهمن ماه( در نخســتین گردهمایی »شــورای 
حقوقــی صنعــت نفت« با تأکیــد بر اینکه اگر 
می خواهیم صنعت نفت نقش اساســی خود را 
در رشــد اقتصادی ۸ درصدی کشور در برنامه 
هفتم توسعه به خوبی ایفا کند باید عوامل منفی 

تأثیرگذار مانند قوانین دســت وپا گیر را از این 
صنعــت دور کنیم، گفت: هم اکنون بر اســاس 
قوانین مناقصات امضای یک قرارداد نفتی بیش 
از ســه سال به طول می انجامد که این موضوع 

به هیچ وجه پذیرفته نیست.
وی با اشاره به وجود شمار بالای نهادهای ناظر 
بر عملکرد شــرکت ملی نفــت ایران افزود: در 
بــازی فوتبال 22 نفر در زمین بازی می کنند و 
یک نفر آن بازی را قصاوت می کند، اما در زمین 

صنعــت نفت یک نفر بــازی می کند و 22 نفر 
قضاوت و نظارت می کنند.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: 
هم اکنون قوانین مختلفی در صنعت نفت مانند 
قانون نفت ســال 1360، قانون اصلاحی نفت 
در سال 1390، قانون اساسنامه نفت سال 95 

و ... وجود دارد.
خجســته مهر افــزود: بعضی از ایــن قوانین با 
یکدیگر مغایرت دارند و از ســوی دیگر صنعت 

نفت ایران با وجود تحریم در حالی باید در عمق 
5 هزار متری زمین به دنبال نفت و گاز باشــد 
کــه در قانــون مناقصــات کشــور مشــابه 
وزارتخانه های خدماتی و آموزشی با آن برخورد 
می شــود. ما با این قوانین نمی توانیم با سرعت 

عمل بالا حرکت کنیم.
وی تصریــح کرد: برخی نهادها می گویند برای 
خرج کردن بودجه 14.5 درصدی شرکت ملی 
نفت ایران باید یک صندوق با اعضای مشخص 
تشکیل شود و برای خروج پول از این صندوق 
تصمیم گیری کنند که این با قانون های کنونی 

صنعت نفت مغایرت دارد.

ب
زتا

با

رویداد

خبر جدید وزارت نفت درباره سهمیه بندی بنزین
 سهمیه بنزین خودروها چه تغییری کرد؟

خبر جدید وزارت نفت درباره سهمیه بندی بنزین
 سهمیه بنزین خودروها چه تغییری کرد؟

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفــت: در زمینه ســهمیه بنزیــن 60 لیتر مردم 
تغییــری حاصل نشــده و بنزین با نرخ آزاد نیز به 
میزان تقاضا موجود است و متقاضی بر حسب نیاز 

می تواند نسبت به سوخت گیری اقدام کند.
جعفر سالاری نسب با اشاره به میزان مصرف بنزین 
در کشور اظهار داشت: در حال حاضر حدود 115 
میلیون لیتر در روز بنزین مصرف می شود، میزان 

ذخایر در انبارهای کشــور کافی اســت و مشکلی 
بابت تأمین وجود ندارد.

وی بــه ایلنــا تاکید کرد: ما ملــزم به توزیع بنزین 
هســتیم که بدون مشــکل این روند طی شــده و 
مشکلی از بابت تأمین و توزیع بنزین وجود ندارد.

مدیر عامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در خصوص تأثیر کاهش سهمیه بنزین با نرخ آزاد 
3 هزار تومانی بر کاهش مصرف گفت: هنوز آماری 

در این زمینه حاصل نشده است.
وی یادآور شــد: در زمینه ســهمیه بنزین 60 لیتر 

مردم تغییری حاصل نشده و بنزین با نرخ آزاد نیز 
به میزان تقاضا موجود اســت و متقاضی بر حسب 
نیاز می تواند نسبت به سوختگیری و تأمین سوخت 

اقدام کند.
سالاری نســب خاطرنشــان کرد: اکنون بنزین با 
کارت آزاد و نرخ دوم در تمام اســتان های کشور و 
حتی اســتان سیستان و بلوچستان در حال توزیع 
اســت. ابتدا کاربران از موجــودی 60 لیتر بنزین 
کارت ســوخت شــخصی اســتفاده می کند و در 
صورتی که کارت موجودی نداشته باشد، می توانند 

از 100 لیتر بنزین با نرخ دوم و آزاد یعنی 3 هزار 
تومان اقدام به ســوخت گیری کنند و اگر مازاد بر 
این میزان هم نیاز به ســوخت داشــتند در اختیار 
دارنده خودرو قرار خواهد گرفت و مشــکلی از این 

بابت نیست.
وی در ادامه درباره طرح کدینگ بیان داشــت: در 
حال حاضر فقط در اســتان سیستان و بلوچستان 
و جنــوب کرمــان اجرا می شــود و هیچ و برنامه و 
تصمیمی برای اجرای این طرح در دیگر استان ها 

نداریم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران: 

 برای پاسخگویی لازم است اختیارات کافی داشته باشیم
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  نوبت اول

سلیمان صابری - شهردار نقده 

در اجرای دستور اداری به شماره 1643۸ مورخه: 1402/11/1۷ شهرداری نقده در نظر دارد در چهارچوب آیین نامه مالی و معاملاتی شهرداری ، 
محل یک مغازه سه دهنه  به مساحت ۸0/40 متر مربع واقع در خیابان علامه طباطبایی )حسینیه حضرت قاسم ( را از طریق انتشار آگهی مزایده عمومی با شرایط 

ذیل به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط به اجاره واگذار نماید .
1- مهلت ثبت نام و شرکت در مزایده از روز چهارشنبه   مورخ : 1402/12/02 لغایت روز شنبه مورخ 1402/12/19 می باشد و شرکت کنندگان می بایست  حداکثر 
تا آخر وقت اداری روز شنبه مورخ 1402/12/19    قیمتهای پیشنهادی خود را از طریق سامانه ستاد ایران بارگذاری نمایند به پیشنهادات واصله بعد از مهلت مذکور 
ترتیب اثر داده نخواهد شد)۷ روز اول مختص بارگذاری و 10 روز بعدی مختص ارائه پیشنهادات در سامانه می باشد بدیهی است دانلود اسناد مزایده بایستی ظرف 

۷ روز اول انجام پذیرد در غیر این صورت سامانه اجازه شرکت در مزایده را به متقاضی نخواهد داد (
2- قیمت پایه مورد اجاره به صورت ماهیانه و قرارداد منعقده یکساله خواهد بود .

3- شرکت کنندگان می بایست مبلغ 60/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مزایده بحساب شماره 010۸۷۷۸509000  و شماره شبا 5001۷000000010۸۷۷۸509000 
نزد بانک ملی نقده شعبه مرکزی واریز نمایند.

)www.setadiran.ir( 4-  شرکت کنندگان بعد از واریز بایستی  فیش مربوطه را به همراه قیمت پیشنهادی در سامانه ستاد ایران بارگذاری نمایند
5- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است و به پیشنهادهای مبهم ، مشروط ،ناقص ، فاقد فیش واریزی ترتیب اثر نخواهد داد

6- متقاضیان شرکت در این مزایده نبایستی مشمول ممنوعیت های مقرر در قانون منع مداخله کارمندان دولت در معاملات دولتی مصوب 133۷ مصوب باشند.
۷- ســپرده نفرات اول تا ســوم تا انعقاد قرارداد با نفر اول در حســاب سپرده شهرداری باقی و در صورت انصراف برندگان اول تا سوم سپرده آنان به ترتیب به نفع 

صندوق شهرداری ضبط خواهد شد . 
۸- برنده مزایده مکلف است پس از اعلام برنده شدن از طرف شهرداری حداکثر تا یک هفته نسبت به تعیین و تکلیف مورد مزایده اقدام نماید در غیر این صورت 

سپرده ایشان به نفع صندوق شهرداری برداشت و در چارچوب آیین نامه مالی و معاملات شهرداریها به پیشنهادات بعدی رجوع خواهد شد . 
9- در صورتیکه مستاجر فعلی می توانند در آگهی شرکت نمایند که کلیه اجاره بهای مربوطه را واریز و هیچگونه بدهی به این شهرداری نداشته باشد در غیر این 

صورت پیشنهاد نامبرده باطل تلقی خواهد شد . 
10- قیمت پایه کارشناسی مبلغ 1/200/000/000 ریال معادل )یکصد و بیست میلیون تومان ( به استناد قیمت کارشناس رسمی دادگستری به شماره  ۸02/ن 402   
برای یکسال شمسی  و مبلغ 10 میلیون تومان برای هر ماه می باشد که مستاجر موظف است به استناد قانون روابط موجر و مستاجر مصوب 13۷6 بصورت ماهیانه 

و اول هر ماه اجاره را در وجه شهرداری پرداخت  نماید و درصورت عدم پرداخت بموقع شهرداری مختار به فسخ یکجانبه قرارداد می باشد.
11- مستاجر مکلف است به محض اتمام مدت اجاره عین مستاجره را بدون هیچ عذر و بهانه ای تخلیه و به موجر تحویل نماید چنانچه مستاجر مورد اجاره را راس 
تاریخ انقضاء تخلیه کامل ننماید و یا به هر دلیلی از تسلیم آن به موجر خودداری می نماید موظف است روزانه پانصد هزار تومان به عنوان اجرت المثل ایام تصرف 

بعد از اتمام قرارداد ، به موجر بپردازد. 
12- با توجه به اینکه مورد موضوع اجاره نیازمند تعمیرات و تکمیل ســاخت و ســاز می باشــد و بدون انجام تعمیرات به اجاره واگذار می گردد لذا مستاجر با اذن و 

اجازه موجر ، می تواند شخصا نسبت به انجام تعمیرات مربوط اقدام و هزینه های مربوطه را با ارائه فاکتور با موجر محاسبه نماید.
13- کلیه پیشنهادات تسلیمی باحضور اعضاء کمیسیون معاملات راس ساعت 12 روزیکشنبه مورخ 1402/12/20  باز و بررسی خواهد شد. 

آگهـی مزایـده
شماره:16۷45

 تاریخ:1402/12/01

مغازه سه دهنه به مساحت ۸0/40 متر مربع واقع در خیابان علامه طباطبایی )حسینیه حضرت قاسم(

اجاره بهای سالیانه )ریال ( 1/200/000/000

اجاره بهای ماهیانه )ریال ( 100/000/000

شهرداری نقده

  مهدی حسن نژاد عمرانی  - شهردار امام زاده عبدا...)ع(  

شهرداری امام زاده عبدا...)ع( در نظر دارد پروژه قیر پاشی و حمل و پخش آسفالت معابر سطح شهر  به شماره سیستمی 

2002092۸2900000۸ را از طریق مناقصه عمومی و سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( برگزار نماید./

کلیه مراحل دریافت اسناد ، ارائه پیشنهاد و بازگشایی از طریق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

برآورد اولیه مناقصه: مبلغ 11/600/000/000 ریال ) مقطوع (

منبع تأمین اعتبار: منابع داخلی 

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه  5۸0/000/000 ریال - نوع تضمین شرکت در مناقصه : ضمانت نامه بانکی دروجه شهرداری امام زاده عبداله )ع(  

و یا وجه نقد بحساب شبا IR   ۸401۷000000022434۷163001بنام شهرداری امام زاده عبداله )ع(  نزد بانک ملی 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد ساعت ۸  مورخ1402/12/02 الی 1402/12/05

مهلت ارائه پیشنهاد در سامانه ستاد ساعت ۸ مورخ 1402/12/16 

زمان بازگشایی پیشنهادات ساعت 10 مورخ 1402/12/16 

آدرس: شهر امام زاده عبدا...)ع( خیابان امام رضا)ع(  -شهرداری امام زاده عبدا...)ع( 

تلفن: 43123۷12- 011-43123۷55

آگهی مناقصه عمومی)یک مرحله ای(

روابط عمومی شورای اسلامی شهر و شهرداری نقده

اطـلاعیـه
قابل توجه شهروندان عزیز شهر نقده

باسلام
 بدینوسیله به اطلاع عموم می رساند؛ در اجرای تبصره 1 ماده 50 قانون 
مالیات بر ارزش افزوده و بر اســاس بند 16 از ماده ۷1 وظایف شوراهای 
اسلامی شهر، تعرفه عوارض محلی سال 1403 برابر مصوبه شماره: 413 

مورخه:1402/11/1۷ شورای اسلامی شهر به تصویب رسیده است و در 
ســال 1403 توسط شــهرداری نقده به اجرا گذاشته خواهد شد.  لذا 
شهروندان محترم در صورت تمایل به کسب اطلاعات بیشتر می توانند 
 بــه واحــد درآمد شــهرداری یا کانــال اطلاع رســانی به آدرس

 https://t.me/naghade_city مراجعه نمایند.
شهرداری نقده

8

  نوبت اول

 منوچهر حسنی گرپی - شهردار ازنا

شــهرداری ازنــا در نظر دارد از طریق برگــزاری مزایده در مورد 
پروژه های ذیل اقدام نماید لذا از کلیۀ متقاضیان دعوت بعمل میآید 
حداکثر ظرف مدت 10 روز کاری پس از انتشــارآگهی نوبت دوم که 
یک هفته پس از انتشــار این آگهی که در همین روزنامه به چاپ 
میرسد به آدرس www.setadiran.ir سامانه ستاد مراجعه و 
اسناد شرکت در مزایده مذکور را دریافت نموده و پس از تکمیل در 
مهلت قانونی در پاکت مهر و موم شــده )ســپرده( را به دبیرخانه 

شهرداری تحویل نمایند.
1-مزایده 2۸واحدی مجتمع پاسارگاد 

2-مزایده زمینهای موسوم به کارکنان فرمانداری 
3- مزایده زمینهای موسوم به کشاورزان تپه اله رحم

4-مزایده فروش ضایعات شهرداری 
5-مزایده فروش گریدر

شرایط و مدارک لازم :
1- دادن برگه پیشــنهاد قیمت بهمراه سپرده نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی بنام شــهرداری ازنا که نباید از %5 
مبلغ کل برآورد اولیه کمتر باشد. شماره  حساب 0106۷۷133۷006 

نزد بانک ملی ازنا
2- ســپرده برندگان اول و دوم در صورت انصراف به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
3- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پشنهادات مختار می باشد.
4- ســایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در ســامانه ستاد موجود 

می باشد.
5- پرداخت کلیه هزینه های قانونی و غیره ... بعهده برنده می باشد.

6-زمان اولین انتشار آگهی: 1402/12/02
۷- مهلت دریافت اسناد: 1402/12/05

۸-مهلت ارسال پاکت های پیشنهادی: 1402/12/15
9-زمان بازگشایی پاکت ها: 1402/12/16
10- زمان اعتبار پیشنهاد: 1402/12/1۷

تلفن تماس شهرداری ازنا 066434205۷1 

تجدیدآگهی مزایده عمومی شهرداری ازنا 

 در بیست و یکمین همایش تعالی سازمانی  معرفی  شد

شرکت های برتر جـایزه ملی تعـالی سازمـانی
بیســت و یکمین همایش تعالی ســازمانی صبح امروز با حضور ســازمان ها و شرکت های 
سرآمد ایرانی در مرکز همایش های سازمان مدیریت صنعتی کشور برگزار و از برندهای 

متعالی تجلیل شد.
به گزارش نقش اقتصاد، بیســت و یکمین دوره اعطای جایزه ملی تعالی ســازمانی  روز 
گذشته با حضور مدیرعامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو(، رئیس سازمان 
ملــی بهــره وری ایران، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه، مدیران ارشــد و مدیران تعالی 
شــرکت های ســرآمد ایرانی، در مرکز همایش های سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد. 
پیشــینه مدل تعالی ســازمانی در ایران به ســال 13۸2 بازمی گردد و امســال 21 دوره از 

برگزاری این جایزه می گذرد.
جایزه ملی تعالی سازمانی مبتنی بر ارزیابی رویکردها و نظام مدیریتی سازمان ها و شرکت ها 
و نتایج موفقیت های آنها توسط گروهی از ارزیابان خبره و بر اساس الگوی تعالی سازمانی 

کشور است.
این همایش با حضور و ارزیابی عملکرد سازمان های معتبر و شاخص فعال در حوزه های 
فولاد و صنایع معدنی، صنایع پتروشــیمی، فنی مهندســی، نفت و گاز، فناوری اطلاعات، 
بخش عمومی، بیمه، لاستیک، کاشی و سرامیک، شیمیایی، ساختمانی، بازرگانی، حمل 
و نقل و خودرو برگزار می شود و از برترین شرکت کنندگان در هر بخش بر اساس ارزیابی های 

منطبق با شاخص های مورد نظر تقدیر می شود.
حمیدرضا بابایی مســلمان در این همایش اظهار 
کرد: جایزه تعالی ســازمانی از دو رکن اساســی 
ســازمانی به نام مرکز تعالی ســازمانی به صورت 
رســمی در ســازمان مدیریت و برنامه ریزی، زیر 
مجموعه معاونت مشاوره و تحقیق و همچنین از 
یک رکن غیر رسمی شامل شورای راهبری، کمیته 
داوری و بخش جایزه تشــکیل شــده و این دو با یکدیگر اعتبار و ســلامت جایزه را تأمین 

می کنند.
مدیر مرکز تعالی سازمانی ادامه داد: علاوه بر توسعه این جایزه در داخل کشور سعی شده 

تا در بعُد بین المللی نیز توسعه پیدا کند که تور توسعه تعالی در حال راه اندازی است.
وی با بیان اینکه کمیته علمی از 1۸ نفر عضو فعال تشکیل شده است، گفت: تاکنون به 
همت اعضا و مجموعه ها برنامه های مختلفی شــامل جلســات مختلف علمی و فرهنگی و 

وبینار توجیهی برای دریافت کنندگان گواهی و ارائه دهندگان برگزار شد.
بابایی مسلمان وجه تمایز این جایزه را داشتن »سایت ویزیت« عنوان کرد و گفت: با تیم 
ارزیابان تماس همیشگی داریم و دریافت اظهارنامه از سازمان ها روند پیچیده دارد و پس 
از بازدیــد از ســازمان ها، نتایــج در کمیته هــا بررســی می شــود. وی در خصوص آمار 
مشــارکت کنندگان بیان داشــت: امسال 74 شرکت در فرآیند جایزه تعالی سازمانی ثبت 
نام کردند که شامل 19 شرکت در سطح تندیس، 40 شرکت در سطح تقدیر نامه و 15 
شرکت در سطح گواهی تعالی می شود.همایش تعالی سازمانی، قدیمی ترین و معتبرترین 
همایش رسمی و ملی کشور در حوزه تعالی است که علاوه بر دارا بودن نظام نامه از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، مورد تأیید سازمان ملی بهره وری است.در ادامه این برنامه 
9 شــرکت گروه فولاد مبارکه موفق شــدند جزو شــرکت های برتر در جایزه ملیّ تعالی 

سازمانی قرار گیرند.
شرکت فولاد هرمزگان موفق به کسب تندیس بلورین برای سومین بار شد.شرکت های 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، فولادســنگ مبارکه و ایریســا توانستند برای اولین بار 

تقدیرنامه چهارستاره دریافت کنند.

شرکت فولاد سنگان موفق به دریافت تقدیرنامه سه ستاره، شرکت تأمین و فرآوری مواد 
معدنی فولاد مبارکه موفق به کســب تقدیرنامه دوســتاره،  هلدینگ فولاد متیل موفق به 
کسب تقدیرنامه دوستاره،شرکت فولاد تاراز چهارمحال و بختیاری تقدیرنامه یک ستاره،و 

شرکت توکاریل نیز موفق شد تقدیرنامه یک ستاره این رویداد ملیّ را از آنِ خود کنند.
رئیس سازمان ملی بهره وری ایران:رشد مطلوب 3.۷ درصدی اقتصاد طی دو  ��

سال گذشته
رئیس ســازمان ملی بهره وری ایران گفت: در دو 
ســال گذشته که دوران مطلوب رشد بوده حدود 
3.7 درصد متوســط رشــد اقتصادی داشتیم که 

محرک اصلی آن نفوذ فناوری و نوآوری است.
میرسامان پیشوایی رئیس سازمان ملی بهره وری 
ایران در اختتامیه بیست و یکمین همایش جایزه 
تعالی سازمانی اظهار کرد: ایجاد ارزش افزوده و رشد اقتصادی پایدار داشته باشیم و طبق 

تجربه این امر مستلزم رشد بهره وری است.
وی ادامه داد: در واقع بهره وری نماینده رشد کیفیت اقتصادی است و رشد نیروی کار و 
اشــتغال، ســرمایه گذاری نماینده کیفیت کار است و حتی اگر منابع زیادی هم در اختیار 

داشته باشید اما کیفیت کار مشخص نباشد بهره برداری مطلوب نخواهید داشت.
پیشوایی نوآوری و نفوذ فناوری را یکی از پایه های رشد اقتصادی پایدار عنوان کرد و گفت: 
نظام تدبیر و نوآوری ریشــه بهره وری اســت که باید این دو بال یا یکدیگر حرکت کنند تا 

به این رشد دست پیدا کنیم.

رئیس سازمان ملی بهره وری ایران خاطر نشان کرد: درصد بهره وری 50 ساله که به نوعی 
بلندمدت به شمار می آید حدود یک درصد است در حالی که کشورهای شرق آسیا رشد 

۸ درصدی دارند.
وی با بیان اینکه در دو سال گذشته که دوران مطلوب رشد بوده حدود 3.7 درصد متوسط 
رشد داشته ایم، گفت: از محل بهره وری رشدی حدود 75 درصد رخ داده که البته زمانیکه 
10 سال ما این رشد را تجربه کنیم می توانیم خوشبین بود و یکی از محرک های آن نفوذ 

نوآوری است.
رئیس هیأت عامل ایدرو: مدل بومی خلق ارزش پایدار تدوین شود ��

معاون وزیر صمت و رئیس هیأت عامل ایدرو گفت: 
مدل هــای خلق ارزش پایدار یکی از مباحث مهم 
در مدیریت است و یکی از جدی ترین مأموریت های 
ســازمان مدیریت صنعتی باید کار کردن در این 
حوزه باشــد.بابک احمــدی معاون وزیر صمت و 
رئیــس هیأت عامل ایدرو در اختتامیه بیســت و 
یکمین همایش جایزه تعالی سازمانی اظهار کرد: نام این جوایز و رتبه بندی ها باید به این 
ختم شود که جامعه ذی نفعان مجموعه های اقتصادی و تولیدی حس خوب رضایتمندی 

نسبت به آنها داشته باشند.
وی ادامه داد: در واقع این تعالی باید در درون بنگاه ها و مجموعه های اقتصادی رخ دهد 

که خروجی آن را مردم و ذی نفعان مشاهده کنند.
معاون وزیر صمت و رئیس هیأت عامل ایدرو خاطر نشان کرد: مدل های خلق ارزش پایدار 

یکی از مباحث مهم در مدیریت است و یکی از جدی ترین مأموریت های سازمان مدیریت 
صنعتی باید کار کردن در این حوزه باشــد.وی ادامه داد: در واقع برای مدل خلق ارزش 
پایدار یک مدل بومی تدوین شــود و با کمک جهادگران عرصه صنعت این اتفاق را رقم 

بزنند.
عضو کمیته داوری جایزه تعالی سازمانی:»توسعه بازار« در صدر نقاط پرچالش  ��

سازمان ها قرار گرفت
عضو کمیته داوری جایزه تعالی ســازمانی گفت: 
نقــاط چالش برانگیز 43 ســازمان در این جایزه 
تعالی ســازمانی بررسی شد که »توسعه بازار« در 
صدر این چالش ها بود و شامل چالش های فروش 

و صادرات و سهم بازار و بازاریابی می شود.
سید مسعود همایونفر در بیست و یکمین همایش 
تعالی سازمانی با بیان اینکه راه اندازی جایزه تعالی سازمانی اثرگذارترین برنامه در سطح 
توسعه شرکت ها بوده، اظهار کرد: البته حمایت مدیران ارشد کشور برای توسعه این برنامه 
حائز اهمیت اســت و رشــد مشــارکت کنندگان در این فرآیند، جنبه توسعه مدیریتی در 

کشور دارد.
وی افزود: تعالی ســازمانی باعث می شــود که ســازمان ها در سقف شیشه ای دیده شوند و 
جهت دهی کنند که رویکردهای اتخاذ شــده بر اســاس معیارهای آن ســازمان به سمت 

اهداف پیش خواهد رفت.
عضو کمیته داوری جایزه تعالی سازمانی با بیان اینکه انتخاب »نقاط تمرکز ارزیابی« باعث 
ارزش آفرینــی گــزارش بازخورد می شــود، تصریح کرد: شناســایی نقاط چالش برانگیز 
سازمان ها و شرکت ها توسط تیم های ارزیابی از سال 94 به صورت پایلوت اجرایی شد که 
از تیم ارزیابان خواســته شــد ســه نقطه از چالش های سازمان ها را انتخاب و بر آن تمرکز 

بیشتری داشته باشند.
وی ادامه داد: نقاط چالش برانگیز 43 سازمان مورد بررسی قرار گرفت که توسعه بازار در 
صدر این چالش ها بود و شامل چالش های فروش و صادرات و سهم بازار و بازاریابی می شود.


